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ona Recursos Escassos
Quadern de debat

n- 2, juliol/agost 1992 Aigua i energia, vet aquí l’eix d’aquest número dos d’ONA,
dedicat als límits del desenvolupament de les nostres Illes. Són
dos problemes que van lligats un a l’altre perquè condicionen
-o haurien de condicionar- tots els projectes relacionats amb
l’ús del territori, inclosos els que afecten directament a l'home
com a subjecte central de tot l’espai.

L’aigua és un bé escàs, encara que a molts els sembli
abundant i sense valor econòmic. A les Illes som a punt de
sobrepassar el consum l’aigua de pluja que és l’única font
disponible, mentre que per obtenir l’electricitat que necessitam
o la benzina que mou els cotxes, per no parlar dels avions, hem
d’importar tot el combustible que consumim.

A més hi ha un rerafons que no podem oblidar: els problemes
mediambientals que afecten tot el món i dels quals aquí no ens

podem aïllar. No és una casualitat que l’elaboració d’aquest
número hagi coincidit amb la conferència de Río.

Uaigua i Venergia, en els límits del desenvolupament de
lesBalears (pàgines 4-9). Felicià Fuster, president d’ENDESA,
ens diu que vivimEnmigd^una societatcontradictòria (pàgines
10-17), amb perill per Jugar amb el foc segons l’ecologista
Antoni Font (pàgines 18-22). Arturo Cadenas, President
d’EMAYA, diu que som Entre dues aigües (pàgines 24-29).
Per la qual cosdiHem d*ajustar la nostra manera de viure, com

ens comenta el president de Greenpeace Xavier Pastor (pàgines
30-34), conscients que com passa amb l’electricitat aigua es

un problema polític, segons denuncia el geòleg Alfredo Barón
(pàgines 36-41), tot plegat ens planteja la urgència de refer el
nostre model de societat fins ara basat Com si visquéssim en un

món il·limitat i invulnerable, conclusió possible de la taula
rodona que reuní Miquel Pocoví, director de GESA, Rafael
Miquel, militant de “Els Verds” i Lluís Morano, director
general d’Indústria del Govern Balear (pàgines 42-47).
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L’energia elèctrica, produïda a partir de la importació de combustibles, i l’aigua dolça, que no es pot dur des de
fora, són recursos escassos que s’han tengut poc en compte en el model econòmic establert a les Illes en els

darrers trenta anys. Tal volta sigui hora de replantejar-se la situació.

aigua 1
1 ’energia,
en els límits del

desenvolupament
de les Balears
per Sebastià Verd

La creença que cal limitar el creixement de les Balears guanya
adeptes cada dia. Ja no és una minoria radical, ecologista o

d’esquerres la que considera necessari establir un sostre de
desenvolupament o, més ben dit, variar-ne el rumb perquè -

certament- ningú no vol tomar enrera, si bé se sap que l’actual
model és insostenible. No es pot continuar fent malbé el
territori. Calen directrius territorials assenyades que marquin el
camí a seguir en el futur, però fins ara el govern autonòmic
s’ha mostrat contrari a qualsevol tipus de planificació, tal volta
perquè podria significar un fre econòmicament indesitjat.
No obstant això, els primers signes polítics de canvi per part de
l’actual majoria conservadora han arribat enguany, tal com ja
vàrem dir en el passat número d’ONA (quan recollírem les
afirmacions del president Cañellas sobre la impossibilitat de
retornar a l’activitat constructora dels darrers anys), però
encara són molt porucs, és a dir, no estan convençuts
suficientment que cal no matar del tot la famosa gallina dels
ous d’or.

Un sector important de la dreta sociològica es decanta cada
vegada més per actituds protectores envers la naturalesa, unes
actituds que com la dels hotelers pot ser siguin egoistes, però
que al capdavall són un reflex de la realitat que es viu, la
sensació certa que s’està tocant fons.

EL DESENVOLUPAMENT SOSTENIBLE

Ara bé, per què parlam de límits del creixement? Quin és el
sostre possible de desenvolupament? Quin és per a les Balears
el desenvolupament sostenible, tal com diu aquest nou
concepte acunyat a la conferència de Río. S’ha dit
reiteradament que el principal límit és el propi territori, però
evidentment n’hi ha d’altres com són l’energia i l’aigua.
Cadascun d’ells poden ser considerats de manera independent
i, fins i tot, es podria dir que tenen solucions diferents, però en
realitat tots formen un conjunt ben lligat que exigeix un
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planejament de conjunt. L’energia que consumim és una

conseqüència tant dels increments demogràfics i turístics com
de l’exigència d’un major nivell de vida, segons el patrons del
món occidental. Altre tant podem dir de l’aigua, el consum
augmenta, però en aquest cas cal considerar que ens acostam
perillosament als límits dels recursos propis -els únics
existents- si és que ja no els hem sobrepassat, com és el cas
d’Eivissa.

Aigua i energia són, per tant, dos dels principals condicionants
del nostre model de desenvolupament actual, sobre els quals ja
no calen reflexions sinó una actuació directa, en un sentit o

l’altre, deixant ben clar quin és l’objectiu que es vol abastar.
En qualsevol cas, posats a establir diferències, pensem que
gairebé tota l’energia que consumim a les Balears (considerant
energia sobretot l’elèctrica, encara que també hauríem de
parlar del consum petrolífer directe per part dels ciutadans o

per part dels avions) es produeix a partir de combustibles
fòssils importats des de fora de les Illes i que, teòricament, la
limitació del consum només ens ve donada, per ara, com a un

problema econòmic o bé d’índole mediambiental, ja que és
perfectament factible continuar transportant el petroli, el carbó
o el gas natural. En canvi, ningú no es planteja seriosament cap
transport d’aigua, ni -fins ara- una potabilització massiva
d’aigua marina.

i la de Sant Joan de Déu, encara que aquesta es trobi en
funcionament, com és insuficient Es Murterar i com ho serà
aviat una pròxima ampliació de la potència d’aquesta central.
També han assistit a la connexió per cable entre Mallorca i
Menorca i prest es durà a terme l’enllaç amb Eivissa. Més
encara, la corba de creixement s’ha doblat amb només deu
anys, del milió dos-cents mil megawatis-hora facturats el 1981
s’ha passat als dos milions quatre-cents mil el 1991. Per als
ecologistes la situació és d’espant, per molt que no s’arribi ni
de lluny al consum de les grans potències econòmiques del
món.
El ritme seguit per la demanda fa pensar als responsables de
GESA que si l’any que ve no es comencen les obres de la nova
central podríem desembocar a un final de segle dramàtic. Per
elaborar l’informe que varen presentar al Govern Balear
s’analitzaren les tendències actuals i, fins i tot, s’evità caure en

falsos triomfalismes que establien un paral·lelisme entre la
demanda d’energia elèctrica i el nivell de desenvolupament
econòmic. Es tengueren presents, això sí, les mancances del
sistema productiu balear (per exemple: majors necessitats de
condicionament d’aire i de calefacció a establiments turístics),
innovacions tecnològiques susceptibles d’alterar els consums i,
en definitiva, les situacions ja existents a economies més
avançades. La conclusió és que en el millor dels casos cal
esperar un creixement d’entre el 2 i el 3 per cent fins al 2.020 i
que, per tant, la nova central és no només necessària sinó
urgent.INCREMENT CONSTANT DEL CONSUM ENERGÈTIC

Hem dit que tots els recursos semblen lligats uns als altres. La
demanda d’energia elèctrica ha anat augmentat
considerablement entre un quatre i un sis per cent en els darrers
exercicis, el que ha obligat GESA a preparar una alternativa de
futur, ja que si no pot disposar d’una nova central abans que no
finalitzi el segle, no estarà en condicions de garantir un normal
subministrament. L’alternativa és S’Estalella, un port i una
central, que ha xocat amb la forta oposició d’un important
sector de l’opinió pública. El cas és, no obstant això, que
l’oposició al projecte de la companyia elèctrica no s’ha
justificat tant pel consum de petroli de carbó o l’emissió de
CO2 a l’atmosfera com per la ubicació, ja que suposa la
destrucció d’un espai natural. Es el que dèiem just ara; ja ens
preocupam pel territori, però tal volta encara no hi ha una
consciència ecològica preparada per afrontar el
desenvolupament des d’una postura més global i harmonitzada
amb la naturalesa.

S’ESTALELLA, CENTRE DE LA POLÈMICA

De tots és coneguda la polèmica. GESA va lliurar a la
Conselleria d’Indústria un informe sobre la possible ubicació
de la nova central tèrmica (preferentment per consum de gas
natural, però també de carbó o de petroli). Ha presentat
diverses solucions, però entre totes elles en destaca una:
S’Estalella, a causa de la situació geogràfica i de la
disponibilitat de calat suficient per a la descàrrega de combus-
tibie.
Les raons de la companyia són clares. Les Balears han vist
multiplicar per cinc el seu consum elèctric en menys de trenta
anys. Han vist com es tomaven obsoletes les centrals d’Alcúdia No lli ha niés aii’ua que la que plou
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A L’ESPERA DEL PLA ENERGÈTIC evident, ja s’ha dit i repetit mil vegades, que l’emissió de
diòxid carboni a l’atmosfera és la principal causa de l’efecte
hivernacle que significa un augment progressiu de la tempera-
tura mitjana, el que duu inevitablement a canvis climàtics. És
previsible, per exemple, que l’àrea mediterrània sigui afectada
per una disminució de la pluja i, en conseqüència, que les
Balears sentin sobre la seva pell resseca les causes de
l’excessiu desenvolupament del món ric, un primer món al
qual les Illes han entrat recentment gràcies al turisme.
D’aquesta manera podem entendre fins a quin punt estan lligats
consum energètic i consum d’aigua i, sobretot, podem arribar a
ser plenament conscients que l’aigua és un factor limitatiu del
creixement econòmic i, també demogràfic.

Un cop manifestada la urgència de GESA per solucionar el
futur han aparegut dues postures. Una, de les ecologistes,
esperada i conseqüent amb l’exigència d’una major
harmonització entre desenvolupament i recursos naturals,
inclòs també un principi de solidaritat amb els països manco

desenvolupats. L’altra, la del Govern Balear, que ha reaccionat
encarregant un pla energètic, responsabilitzant-se d’aquesta
manera de la recerca d’una solució definitiva, tal com, al cap i
a la fi, ja havia dit GESA referint-se a la responsabilitat
política de l’ens autonòmic. Tant el president de la companyia,
Felicià Fuster, com el director general, Miquel Pocoví, han
reiterat moltes vegades que la política energètica, la definició
del model que l’ha d’alimentar i les mesures d’estalvi, són una

competència que no correspon a GESA, encara que aquesta
estigui disposada a col·laborar.
La reacció ecologista també comparteix aquest criteri perquè la
“qüestió energètica és, en definitiva, un assumpte polític”, però
no veu clara la presumpta innocència de les elèctriques. Per a

Greenpeace no ens podem aïllar del debat internacional que
s’està desenrotllant sobre la crisi mediambiental del planeta.
“Tancar els ulls a la realitat i continuar amb un model de

desenvolupament obsolet no beneficiarà cap dels sectors de les
Illes, exceptuant-ne -diuen- el sector elèctric”. Segons aquesta
opinió el termini de vuit anys previst per GESA per arribar a
un dèficit de subministrament energètic en cas de no construir
la nova central és més que suficient per posar en marxa per
part del govern autònom i els ajuntaments un pla d’estalvi i
deficiència energètica que faria innecessari S’Estalella o

qualsevol altre projecte.
Algunes d’aquestes mesures podrien ser establir canvis en els
sistemes d’enllumenat públic, promocionar i ajudar la
instal·lació d’energia solar, limitar el consum d’energia a
electrodomèstics, evitar les calefaccions elèctriques, etc.
Segons Greenpeace, el càlcul d’un increment del trenta per
cent del consum en deu anys pot ser dramàticament realista en
cas que no s’apliquin mesures correctores, però és evident que
si s’analitzen les perspectives energètiques globals de la terra,
un creixement amb aquestes proporcions és impensable o, si
més no, s’hauria d’evitar. A favor d’aquesta tesi, Greenpeace
assenyala que ja hi ha consciència que l’emissió de CO2 és la
principal causa de l’efecte hivernacle i que, prest o tard,
s’imposaran mesures pal·liatives. En aquest sentit seria “absurd
continuar invertint en projectes com el de S’Estalella quan el
que és urgent és cercar com reduir la demanda energètica” i a
les Balears una solució hauria de començar amb una moratòria
urbanística. El GOB, en aquest sentit, ha denunciat que l’actual
planejament urbanístic de Mallorca permet una població de dos
milions i mig de persones, la qual cosa és impossible es miri
des d’on es miri. Cal, per tant, un nou planejament de conjunt
en el qual es considerin les energies alternatives com a part
fonamental de les futures directrius.

L’AIGUA, FACTOR LIMITATIU

Hem de tomar a parlar, per tant, de desenvolupament
sostenible, perquè, dissortadament, cap economista no ha
aconseguit definir el creixement zero com una alternativa que
conservi els nivells de benestar aconseguits en el passat. Però
no es pot créixer indefinidament. De fet els estudis hidrològics
més recents ens indiquen que les Illes s’han situat molt aprop
dels límits, si no els han sobrepassat. Per a Mallorca la situació
ja és greu des de fa anys, tot i que encara no s’hi hagi posat
remei. El balanç encara és positiu, és a dir que plou més que no
es consumeix. Es calcula que actualment s’aprofiten el 93 per
cent dels recursos disponibles, la qual cosa podria fer pensar

que és possible un augment del 7 per cent si no fos perquè
aquesta diferència no permet garantir un subministrament
normal durant uns anys molt eixuts com han estat els darrers.
El cas de Menorca és més favorable, encara que no fa llarg.
L’illa presenta un excedent del 14 per cent, si bé té greus

problemes per la sobreexplotació de pous als voltants de Maó i
de Ciutadella, el que significa un procés que fa que l'iagua
tomi salada, semblant al que ja s’ha produït a Eivissa i a les
zones del prat de Sant Jordi i Es Palmer a Mallorca.
El problema més greu és el d’Eivissa. De fet es consumeix un
12 per cent més dels recursos disponibles, és a dir que, exposat
així de clar, la població beu aigua de la mar. Això ha fet que
Formentera tengui ja una potabilitzadroa i que se n’hagi
projectat una altra a Eivissa amb capacitat per quinze mil
metres cúbics per dia. Una solució extrema que ningú no
aconsella si es pot evitar perquè encareix
desproporcionadament un producte tan elemental i necessari
com és l’aigua dolça, a pesar de la qual cosa el responsable del
subministrament d’aigua de Palma ha anunciat ja com a
possible per a un futur immediat una planta de dessalatge, una
passa prèvia a la potabilitzadora en cas que no es garanteixin
noves fonts de proveïment d’aigua cap a la capital mallorquina.

350 HM^ NECESSARIS

En aquests moments la demanda d’aigua a les Balears se situa
entorn dels 350 hectòmetres cúbics per any, dels quals 250 van
destinats a l’agricultura i a la ramaderia i els cent mil restants a
la població (Palma consumí el 1991 uns 35 Hm^). Filant una
mica més prim fins i tot podem recollir estadístiques sobre el
consum dels residents durant tot l’any i dels turistes. Els

CONTRIBUCIÓ A L’EFECTE HIVERNACLE

Aquest és el panorama energètic balear quan a Río se celebra
la conferència que vol posar -o almanco encetar el diàleg
universal sobre el tema- un nou ordre ecològic al planeta. És
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Instituto de Formación y Estudios Sociales
Plaza Mayor, 10, 1-, pta. 6. Teis (971) 71 85 92 - 72 22 26. Fax 71 95 46. 07002-Palma de Mallorca

¿Qué es IFES?

El Instituto de Formación y Estudios Sociales es una fundación que,
con carácter benéfico-docente, se constituye como instrumento de
formación en el terreno ocupacional/profesional para cubrir las
necesidades de formación de los trabajadores.

7:7 —
r,.

rrj -

¿Cuáles son nuestros objetivos?

/ La orientación de los trabajadores a la evolución tecnológica y
a las nuevas profesiones.

/ La actualización de los trabajadores para el desempeño de su
puesto de trabajo.

/ La orientación, información y capacitación para la creación del
propio puesto de trabajo.

/ La orientación profesional y ocupacional de los jóvenes en
situación de acceso al primer empleo.

/ El establecimiento de planes y programas de orientación,
formación y estudios profesionales y ocupacionales.

/ La organización, gestión y administración de cursos, semina-
ños, jornadas, coloquios y otras actividades referidas a la
formación profesional y ocupacional y a los estudios sobre
la misma según los fines del propio IFES.

/ El contacto con las instituciones de ámbito nacional o interna-
cional que realizan funciones relacionadas con la formación
de trabajadores.

. ♦ i-
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primers necessiten 75 hectòmetres cúbics, i els visitants, 25. El
problema principal a Mallorca es localitza a Palma a causa de
le seves dimensions -més de la meitat de la població insular-
on, en paraules d’Arturo Cadenas, president d’EMAYA, només
el 44 per cent de l’aigua que surt de les aixetes de la ciutat és
una aigua potable segons els índexs recomanats per
l’Organització Mundial de la Salut, ja que la resta registra
proporcions de sal superiors a les autoritzades. És per això que
Cort i el Govern Balear presentaren el passat mes de març un
pla conjunt per millorar la qualitat de l’aigua de Palma, en el
qual es poden invertir més de tres mil milions de pessetes, una
quantitat que s’haurà de sumar a la prevista per l’administració
central que ha de realitzar les conduccions de l’aigua de Sa
Costera fins a Ciutat, un projecte que pot superar els cinc mil
milions.

1995, la contractació del pla hidrològic per a enguany mateix i
la potabilitzadora d’Eivissa ja esmentada.

L’AIGUA NO COMPTAVA PER URBANITZAR

Durant anys, el desenvolupament de les Illes no tengué en

compte les necessitats d’un proveïment d’aigua dolça a Thora
de programar espais urbanitzables. En els anys seixanta es

desenvoluparen els projectes d’embassament del Gorg Blau i
Cúber, i poc després es perforaren els pous de S’Estremera,
però el cert és que durant les dècades de màxim expansionisme
no es va fer gaire més. Cal ara recuperar el temps perdut,
encara que hi ha la certesa de saber que per molt que
s’investiguin els recursos mai no seran superiors a les densitats
de pluja caiguda sobre les Illes i que aquestes aniran minvant a

UNS AQÜÍFERS NO ESTUDIATS
A BASTAMENT

El projecte d’EMAYA, però, és d’una gran
complexitat, perquè preveu actuacions sobre aqüífers
que no s’han estudiat a bastament, com és el cas del
de Llubí-Muro, inclosa Sa Marineta. Aprofitar els
recursos d’aquesta zona significaria un increment de
7 hectòmetres cúbics, però ningú no pot garantir que
no sigui perjudicial per als consumidors actuals, és a
dir per a les poblacions i les zones turístiques
pròximes, per a S’Albufera (que és el primer parc
natural de Mallorca) i, sobretot, per a l’agricultura.
Els ajuntament afectats, com el de Sa Pobla, ja s’han
començat a organitzar per oposar-se a qualsevol obra
que perjudiqui els seus interessos.
Cada vegada creix l’opinió que cal supeditar les
necessitats de l’agricultura al consum de la població
i del turisme, que seria prioritari. De fet, si es pogués evitar el
reguiu, la capacitat de desenvolupament urbanístic de les Illes
augmentaria considerablement, però cap persona sensata no es
pot imaginar una societat socialment equilibrada (i també
paisatgísticament, no ho oblidem) sense una presència
important del sector primari, es poden desenvolupar, això sí,
sistemes de regadiu més eficients i aprofitar els recursos
procedents de la depuració d’aigües residuals, però no es pot
pensar llevar tota l’aigua de la foravila per al consum exclusiu
de les ciutats, perquè seria una autèntica declaració de guerra
ecològica, les conseqüències de la qual són imprevisibles.
Des de fa anys es demana l’aplicació d’un pla hidrològic per a
les Balears, però aquesta és una competència de
l’administració central. Durant anys, gairebé tots des que hi ha
Estatut d’Autonomia, l’aigua ha esdevingut una disputa
política, atès que TEstat es reservava la competència
hidrológica per dirimir disputes entre comunitats veïnes, però
aquest no és, evidentment, el cas de les Balears. Les raons de
la disputa s’haurien d’explicar, per tant, a causa d’altres motius
polítics no referits al tema concret de l’aigua, però el fet és que
tot plegat s’ha produït un notable retard en la recerca de
solucions definitives. D’aquesta manera, el Parlament Balear
ha aprovat en el passat període legislatiu una moció del grup
mixt segons la qual s’ha de gestionar una acceleració del
projecte de Sa Costera, perquè es pugui aprofitar abans de

L'energia, una necessitat bàsica per al desenvolupament

mesura que s’accentuï el canvi climàtic. No obstant això, si es
racionalitza el consum, milloren les xarxes de
subministrament, i s’eviten les pèrdues, si s’apliquen tècniques
de reguiu modernes i s’aprofiten les aigües brutes depurades
(com s’indica a la llei de camps de golf, per exemple), encara
hi ha un marge per planificar el necessari canvi de rumb de
l’economia balear, sense pensar en una paralització total.
De qualsevol manera, difícilment es podrà evitar que la mirada
dels responsables de la política hidràulica de les Balears es
dirigeixi cada dia al cel o, si voleu, segueixi'n puntualment les
previsions dels serveis metereològics. Titulars de premsa com
“EMAYA només pot garantir la qualitat de l’aigua fins a
octubre”, “les pluges no calmen la set de Palma” o “els recur-
sos hidrològics de l’illa es troben a punt d’esgotar-se” (tots ells
apareguts el darrer mes de maig) es tomaran a repetir mes rera
mes amb una implacable insistència. Les reserves dels
embassaments sembla que són sota mínims contínuament,
mentre creix la demanda i els aqüífers tomen salats. Qualque
cosa s’ha de fer i amb urgència, perquè tot indica que cada any
que passi plourà manco mentre que el consum no disminuirà.
Un cop més tomam al començament i descobrin que no hi ha
solucions sectorials per a un problema puntual, sinó que s’ha
d’actuar de manera global sobre el conjunt de la societat i del
territori que s’ocupa.
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Enmig
d’una societat
contradictòria

Entrevista a Felicià Fuster

per Sebastià Verd

Felicià Fuster no s’ha definit mai com a polític, però crec que
no ha deixat de ser-ho. Almanco pens que és un home influent
dins de la nostra societat. En aquest sentit sembla tenir la
postura dels homes d’Estat. A més, si fos un home corrent, o si
per ventura fos només un home d’empresa, potser ja s’hagués
jubilat. Ha sobrepassat l’edat, però qui ho diria? Continua
pensant més en el futur que no en el passat. L’ahir el preocupa
relativament, encara que es manifesta enamorat de la seva terra
i del seu entorn personal, actituds que podrien predisposar a la
nostàlgia d’un món que no ha de tomar. No obstant això, el
que de veritat li lleva la son és tot el que ha de venir. Per això
continua al capdavant de l’empresa elèctrica
estatal. És president d’ENDESA i, també, de
la seva filial, GESA, enfrontada avui
directament amb aquest futur del qual parlam.
És, crec, un home que s’emociona fàcilment
i, per tant, persona que s’apassiona per les
coses que fa. En aquests moments, per

exemple, per a algú com ell que va impulsar
les primeres investigacions serioses d’aquest
país sobre energies alternatives o que rebutjà
l’energia nuclear molt abans de Txemobil,
deu ser molt cruel ser objecte d’una querella
criminal promoguda per Greenpeace pel fet
que algunes empreses d’ENDESA siguin
contaminants. Ara mateix, GESA és l’enemic
a vèncer per l’ecologisme mallorquí. Deu ser
com rebre una pedrada a l’ull, però, al cap i a
la fi, un cop ha esclatat la guerra civil
ecològica, no li ha tocat ser quelcom
semblant a un general professional d’un dels dos exèrcits? Ell
nega militar a cap dels dos bàndols i molt manco al dels
destructors de la naturalesa, però les circumstàncies no el
predisposen a la neutralitat. Eelicià Fuster pensa que seria

millor no fer la guerra.
L’entrevista té lloc un dissabte, a Palma, durant la conferència
de Río.

RÍO, UN ÈXIT DE LA HUMANITAT

- Per començar, senyor Fuster, m’agradaria saber la seva

opinió sobre com es desenvolupa la conferència de Río. Què
pensa de tot el debat sobre el canvi climàtic?

- Al marge dels resultats concrets, jo crec que Río és un èxit de

Felicià Fuster va néixer a Santa Margalida el 1924. Es doctorà enginyer
industrial el 1947. El 1955 ja el trobam a GESA, la Companyia de Gas i
Electricitat, empresa de l'INl, que passà a presidir el 1973, càrrec que ja no ha
abandonat, fins i tot després del 1984 que és nomenat president d’ENDESA, amb
la qual cosa es converteix en l’homefort de les elèctriques espanyoles a través de
r empresa pública.

Durant la seva presidència de GESA, la Companyia s’ha convertit en la
principal empresa balear. Responsabilitat seva va ser la construcció de la central
tèrmica d’Es Murterar i l’enllaç submarí entre Mallorca i Menorca.

També va ser durant set anys director tècnic d’EMAYA, l’empresa municipal
d’aigües de Palma.

Es membre de la Reial Academia de Medicina i Cirurgia de les Balears.
Precisament el seu discurs d’admissió significà un memorable atac contra
r energia nuclear, la qual considera perillosa per a la humanitat.

la humanitat, perquè demostra l’existència d’una consciència
ecològica important. Potser no s’hagi arribat tan lluny com
molts voldrien, però és indubtable que tendrá una gran
transcendència. Si més no basta recordar que durant massa
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temps la tecnologia no s’havia preocupat gaire pel medi
ambient, i que la humanitat, en aquest sentit, s’ha equivocat
sovint. Es cert que s’ha viscut durant molt de temps sense
preocupació pel fet d’emprar recursos escassos. Sempre hem
sentit dir que cada nin en néixer duia el seu pa davall el braç,
que si esgotàvem la terra hi podríem tirar adobs per enriquir-la,
que si s’acabava el petroli, la tècnica ens donaria energia
nuclear, en definitiva, que sempre hi hauria una solució
tecnològica per a cada problema que pogués sorgir, i això no
ha estat mai una veritat demostrada. Per tant, que per primera
vegada es digui universalment que aquestes situacions
providencialistes necessiten almenys d’una perspectiva
complementària, és transcendental. I això s’ha d’agrair,
precisament, a totes aquelles persones que durant anys han
creat aquesta consciència que el futur del planeta depèn de
nosaltres mateixos, del bon ús que facem dels recursos
escassos.

contradictòria, però això no és negatiu. El que passa és que
genera problemes. Quan un no sap que té problemes, quan s’és
ignorant, no hi ha dubtes, però quan es té consciència dels
conflictes es creen dubtes de tot tipus. I avui, davant l’avanç
molt positiu de la preocupació ecològica, però també davant
les necessitats de disposar d’energia suficient per mantenir un
determinat nivell de vida, resulta
que aquesta societat té molts
dubtes i dubtes molt poc casables
entre si.

millor en aquests moments, però la responsabilitat de donar les
directrius finals correspon a altres.

adoptades per un sol país o per un determinat sector, sinó per
un pacte com el que es pretén a Río. Per tant jo no diria que
siguin les elèctriques les que han d’adoptar mesures, sinó que
els governs han d’establir unes prioritats que després s’han de
desplaçar cap a les elèctriques. Es a dir, aquest és un problema
que han de resoldre els govern pactants entre si.

EL DEBAT NUCLEAR CONTINUA VIGENT

- Per què creu vostè que ja no sentim parlar tant, almenys a
Río, d’energia nuclear?

- No diria que sigui un tema superat. Si vol
que sigui sincer crec que a nivell mundial
la societat continua polaritzada. Realment
parlam d’una societat esquizofrènica,
dividida entre el que hauria de fer i el que
fa. Doncs bé, aquesta societat que lluita
constantment amb la seva esquizofrènia,
conviu amb gents, amb grups de pressió,
molt poderosos, que continuen fent la
seva. Amb això compártese l’opinió dels
ecologistes. Teòricament la qüestió
nuclear és resolta. Es massa perillosa, però
hi ha massa inversions fetes. Francament
no pens que l’opció nuclear hagi quedat
descartada, però sí que s’ha produït un
rebuig social molt ampli en contra
d’aquesta energia, la qual cosa dóna una
transcendència més grossa a les decisions
que es puguin prendre sobre el consum.
Aquest és un condicionament que la
societat ha encertat a posar, el que ens
demostrà que el camí adequat és sempre
crear consciència social. Però també s’ha
de dir que avui si l’energia nuclear no fos
objecte de rebuig, els problemes del CO2
no existirien...

-1 això ho troba positiu?

- Evidentment no és bo que no es

puguin casar preocupacions amb
solucions, però sí que ho és el
debat que això genera, perquè
contribueix a la recerca de
solucions cada vegada més
casables. Això sí que és bo com a

símptoma d’una societat que
evoluciona. El que passa és que si
aquesta evolució no va pel camí
que toca, aquesta societat tendeix a
cercar responsables on no n’hi ha i
exigeix decisions a qui no

correspon prendre-les. En definiti-
va, dins d’una societat democràtica
és la societat la que ha de decidir.
La responsable és la societat i els
que democràticament la dirigeixen,
no ningú en particular. GESA no
és la que demana una nova central.
Per tant si hi ha un conflicte, en

qualsevol cas no ens trobam davant
d’un conflicte personal, sinó d’una
falta col·lectiva que comet tota la
societat. Per tant és la societat la

que ha de canviar de conducta. La
societat demana simultàniament
dues coses que estan en
contradicció i que no es poden
atendre conjuntament. D’aquí neix
el dilema. I això no vol dir, que
quedi clar, que com a president
d’una societat subministradora d’energia elèctrica jo no en
sigui responsable. No, no vull dir això, sinó tot el contrari, jo
també he de contribuir a conscienciar aquesta societat, però jo
no puc prendre decisions en la mesura que la societat em
reclama una altra cosa.

- Vostè creu en aquest futur ecològic del qual parla?

- És clar que sí. Jo ja ho vaig dir en el meu discurs d’ingrés a
l’Acadèmia de Medicina, ja deia llavors que la tecnologia no

pot solucionar tots els problemes que crea l’home. És lamenta-
ble, però és així. Avui gaudim d’una tecnologia molt
desenvolupada per destruir la naturalesa. Ens podem trobar, per
tant, davant un procés obert que no s’equilibra per si mateix.
Per això crec que la humanitat està d’enhorabona per haver
adquirit un compromís per evitar problemes de biodiversitat,
de pluges àcides, d’escalfament de la terra... és una boníssima
notícia, perquè demostra que la humanitat té pocs reflexos però
que al capdavall evoluciona cap a bé.

- Però no creu que Río queda encara molt enfora dels
problemes, que, en definitiva, no s’avança tan aviat com
voldríem?

L’ESTALVI COM A ALTERNATIVA
- Bé això ja pot ser subjectiu. Potser s’avanci massa a poc a
poc pels que ja són aquí, dins de la consciència del problema,
però potser massa aviat pels que encara hi van. Jo combreg
amb els que creuen que no hi ha temps per perdre, perquè si
convenim que el procés de degradació no s’equilibra per si
mateix és possible que quan tots hi estiguem d’acord ja sigui
massa tard i el món no tengui solució. Respetesc, no podem ser
providencialistes, hem de córrer.

- Pensa vostè que la campanya actual
contra les tèrmiques és similar a la que es
va fer contra les nuclears?

- De contingut és clar que no, però hi ha
plantejaments semblants. No hi ha dubte
que determinades campanyes poden haver
tengut un inici pervers, en una guerra entre

tèrmiques i nuclears. Bé, pot ser, però en qualsevol cas ara
continuen amb una finalitat més noble. És possible que la
campanya contra el CO^ hagi sorgit dels nuclearistes i la
campanya anti-nuclear dels que es dediquen a la combustió.
Podria ser. Però el cert és que ambdues poden ser emprades
avui perquè la societat prengui decisions i que, en
conseqüència, canvíi de conducta. El dia que tothom accepti
que el respecte a la naturalesa no permet autoritzar cap nova
font de creació de CO2, el primer que s’haurà de fer és
començar a consumir manco. No comprar tants de cotxes, per
exemple, perquè no hi ha combustió tan dolenta com la d’un
vehicle. La combustió dins un plantejament energètic és, en

qualsevol cas, més perfecte, i sobretot consumir menys
electricitat.

S’ESTALELLA, HISTÒRIA D’UNA CONTRADICCIÓ - En quins termes, què pensa que hauran de fer els governs
després?r

- Entenc, veig per on va, però si em permet una pregunta
preocupant, potser no tenguem temps per perdre per intentar
reduir o evitar l’emissió de CO^ a Vatmosfera, però tampoc no
tenim temps per perdre per fer una nova central tèrmica a
Mallorca si no volem caure en el perill de no atendre la
demanda de consum. Com casa una cosa amb l’altra?

- Per exemple posar uns límits al creixement del consum
d’energia elèctrica, posar uns límits a les emissions de les
centrals elèctriques, establir unes cotes de producció
determinades... en definitiva, moltes mesures. La imaginació sí
que no té límits. Si tots els països fossin solidaris amb la
defensa de la naturalesa, que és en el fons el problema de la
societat, no hi hauria problemes. I permeti’m que aquí sigui jo
el que desplaci la qüestió cap a la nostra problemàtica particu-
lar, de Mallorca. No és GESA que ha de decidir, sinó que
GESA és obligada a satisfer la demanda de la societat o a fer el
que aquesta, a través dels seus governants, li digui. GESA dóna
una visió particular del tema, segons el que creu que és el

T

ELS GOVERNS HAN DE PACTAR SOLUCIONS T

- Tornem, si li sembla, a Río. Què poden fer les elèctriques per
contribuir a la reducció del monòxid de carboni?- Correcte... De fet, si passam de l’escala universal a la nostra

concreta també podem fer una lectura positiva. Malgrat tot,
som un home optimista. Per primera vegada la nostra societat
no aplaudeix sense reserves una nova central que necessita, és
ben clar que la necessita, sinó que posa en evidència
contradiccions internes. La societat està demostrant que és

- Tal vegada sigui massa simple plantejar la pregunda
d’aquesta forma, perquè el món funciona bàsicament amb
societats democràtiques i amb sistemes de mercat obert.
Aquestes dues coses fan que les decisions no puguin ser

?
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- També podríem parlar aquí, a les Balears, de l’aviació. es necessita una nova central a Mallorca i, segon, si aquesta ha
de situar-se a S’Estalella. Ambdós tenen poc en comú com a
entitat filosòfica. El cert és que el sistema Mallorca-Menorca,
o el sistema Mallorca-Menorca-Eivissa quan estiguin units els
tres, necessitarà una nova central a no ser que la societat balear
arribi a la conclusió que no vol ser consumista, i això,
sincerament, crec que no va per aquí. Construïm autopistes,
posam més vehicles a les carreteres, no tenim cap model distint
a l’anterior en l’hosteleria, no tenim contenció amb els
consums ni d’aigua ni de cap element escàs.

- Igual, exactament igual, els avions suposen una contaminació
brutal. I què vol dir això? El que dèiem abans, que la societat
té molts de fronts oberts i contradictoris, que ha de definir i de
tancar. La societat s’ha de replantejar les seves actituds, saber
si pot viatjar o no en avió o si és preferible emprar un transport
individual o un col·lectiu. I si pot consumit vint kilowats hora
manco per persona ho ha de fer i no per reduir la factura
individual que es paga a les elèctriques sinó per respectar la
terra.

- No veu la possibilitat d’un canvi?
RESPECTAR LA TERRA, UN OBJECTIU

- És evident que tenim una població que gaudeix d’una força
econòmica indiscutible, amb un nivell de renda per càpita alt i
segons sembla amb dificultats a curt termini per canviar de
conducta. Per tant, francament, no veig aquesta societat
canviant d’exigències d’una manera dràstica i, si no ho fa,
augmentarà el consum d’energia i, si augmenta el consum,
desgraciadament no és possible resoldre avui aquest problema
sense una central.

- Però, siguem sincers davant V exemple dels Estats Units a
Río o el nostre mateix, perquè és un fet que augmentam cada
vegada més el consum energètic, creu que hi ha esperances de
solucionar el problema?

- No sé què vol que li digui! Al capdavall la meva opinió
sempre serà una subjectivització, però li confés que des de la
infància no he deixat de ser optimista. Crec que a aquest procés
de respecte a la naturalesa s’hi arribarà al marge de la
interpretació que en puguin fer a curt termini els polítics. La
societat, al final, no pot dir-se mentides sempre, almanco
n’haurà de cercar una altra de mentida. El camí que segueix és
lent, però és un bon camí. El que em preocupa és, per tant, la
velocitat, saber si les solucions faran o no la via suficient. És
una qüestió de temps que exigeix una conscienciació ecològica
d’un problema ecològic. Així, tal com sona, una actitud
ecològica, és a dir, de respecte i de comprensió, davant la
gravetat dels problemes que hem de saber resoldre el més aviat
possible. El que no es pot fer és provocar una guerra ecològica,
les creuades ja han passat, no li sembla? No es tracta tant de
personalitzar la culpa com de preparar el terreny per a les
solucions.

- Per tant, continua fixant 1997 com a data per entrar en
funcionament aquesta nova central?

- 1997 respon a uns càlculs fets a aquesta casa, a GESA,
d’acord amb diverses hipòtesis de creixement, que poden tenir
un marge de dos o tres anys d’error, però que, en definitiva,
ens diuen que no hi ha més sortida que aquesta. Es necessita un
nou centre productor amb la capacitat necessària per atendre la
demanda, perquè els que tenim en funcionament es trobem
saturats. No podem parlar de Sant Joan de Déu perquè aquesta
central va néixer a una època on no hi havia la sensibilitat
actual pel medi ambient, ningú no s’hi va oposar, al contrari,
però avui no pot continuar tal com està, és evident. I és evident
també que no podem ampliar més del que ja és programat a Es
Murterar, perquè entorn seu s’ha desenrotllat una zona turísti-
ca, amb problemes d’abastiment posterior. En definitiva, no hi
ha més remei que col·locar una nova central.

- Potser sí, però a algú li semblarà un trencaclosques.

- No és cap trencaclosques. És ben senzill. L’ecologisme
s’hauria d’aplicar a molts ecologistes. Hi ha un problema
ecològic de sensibilitat progressiva, però hauríem de cercar la
manera més intel·ligent i menys traumàtica d’aplicar les
solucions sense provocar cap rebuig, perquè podríem generar
una guerra ecològica que seria el menys ecològic del món. En
el fons és senzill, no creu? L’entrada dins la societat del
concepte ecologia ha estat encertada i brillant fins que algú va
voler rentabilitzar en exclusiva aquesta sensibilitat.

L’ESTALVI ÉS POSSIBLE

- A pesar d’això els ecologistes diuen que seria possible ja avui
estalviar més del trenta per cent de V energia que actualment
consumeixen les Illes sense minvar el nivell de vida.

- Sí, jo també ho crec i estic disposat a fer totes les campanyes
d’estalvi energètic que vulguin, però no són ells els que ho han
de dir, és la societat la que ho ha de decidir. I més que es pot
reduir! El que no podem confondre és el voluntarisme amb la
realitat. Si GESA a la persona que no reduís un trenta per cent
li pogués tallar el servici, encantant de la vida! Pren una tasca
de planificació i dóna ordres a la gent! Però és el que dèiem
abans, vivim en una democràcia i aquestes ordres no les pot
donar GESA ni les poden donar els ecologistes.

MALLORCA NECESSITA UNA NOVA CENTRAL

- Tornem a posar els peus...

- A terra...

- No, ...a Mallorca, parlem, si li sembla, de S’Estalella.
Realment manté que és necessari començar les obres amb
urgència?

-1 utilitzant la via de les energies alternatives?

- Lamentablement no és un element de prou entitat. El que es
podria estalviar seria molt elemental, però també és una

- Aquí hi ha dos temes completament separats. Primer, el de si
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voluntat que s’ha de guanyar, qui ha de muntar les
alternatives? Ha de ser l’abonat, no només nosaltres. Jo no puc
escalfar l’aigua amb el sol per un abonat, l’ha d’encalentir ell.
Miri, jo crec que GESA ha estat una de les empreses que ha fet
més per les energies alternatives, però no hem tengut una
acollida tan bona com haguéssim volgut. A Mallorca,
concretament, aquest tipus d’energia és una font individual,
perque no podem construir una central eòlica on no fa vent
suficient. O, s’imagina vostè una central solar?, s’imagina la
superfície que seria necessària? Llavors
sí que tendríem problemes urbanístics per
dur endavant el projecte, molt més
importants fins i tot que ara. El missatge
per tant és clar. Hi ha una solució
alternativa, sí però és una decisió de cada
usuari en particular i del col·lectiu balear
com a conseqüència.

urbanització, també s’ha de dir això. I jo li dic que m'estimaria
més que s’Estalella no fos ni urbanitzada, com va poder ser-ho,
ni que es necesstiàs per a una central. Es un tema important
aquest. Sabem que els creixements poden continuar fent-se
progressivament menors, però no suficientment, pens, per
evitar una nova central. Acceptem que almenys, fins avui s’ha
evitat una nova urbanització a S’Estalella, el que hagués
suposat perdre aquests terrenys davant noves necessitats
energètiques.

ON UBICAR LA NOVA CENTRAL?

- Queda clar que de no haver-hi canvi
d’hàbits de consum serà necessària la
nova central. Sí, però, on? Encara no ha
contestat la segona part de la pregunta.

- Ara totd’una ho faig. Això ja és un
tema de credibilitat. Un tema d’autoritat

professional. Nosaltres hem fet els
estudis que creim més competents, les
anàlisis més profundes. Tenim una base
d’informació brutal, si em permet
l’expressió, i hem arribat a la conclusió
que el lloc més adequat és S’Estalella.
Creim que és així no perquè tenguem res
contra el terme de Llucmajor, ni contra
el terme de Llucmajor ni contra la
possessió de S’Estalella, sinó perquè les
nostres dades així ho han demostrat. I, no

obstant això, s’ha posat en tela de judici
tot el que hem dit.

- S’Estalella ja s’havia considerat abans
d’Es Murterar. Va ser un error construir
la central a Alcúdia?

- No, crec que no va ser cap error. Va ser
una manera de retardar una decisió que
tenia més dificultats en uns moments que
es vivia una forta crisi energètica univer-
sal. Pensi què passaria ara si no
haguéssim pogut construir Es Murterar.
Déu ens n’alliberi! Es Murterar ens ha

permès esperar, ens ha donat vida per
una pila d’anys. No oblidem, de totes
maneres, que llavors (al començament
dels anys setanta) ens vàrem decidir p’Es
Murterar davant unes dificultats insupe-
rabies que s’iniciaren per interessos
particulars, per interessos d’un senyor
que volia convertir S’Estalella en una
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CANVIAR D’HÀBITS I DE MODEL ECONÒMIC "trastos" al cap. El capità acusa el maquinista, i aquest el
capità. Tots deim que ho feim malament, però al final el que
falta és un equip i una direcció clara.-Tal volta això ens duria a pensar sobre el model de

desenvolupament que convé a les Balears. Pot ser que el model
actual no serveixi i que s’hagi de canviar. Què en pensa vostè?
- Crec que cal unir esforços. Les Balears poden ser
extraordinàriament paradisíaques si ens unim tots i deixam
d’anar cadascun pel seu compte de forma contradictòria. Vivim
a una societat complexa i per tant el que hem de tractar és
d’arribar a decisions de consens, a fer tots plegats una aliança
robusta que defineixi un model que sigui el que creguem millor
per preservar les condicions ambientals de les Illes. El que
passa és que vivim a una societat democràtica, és a dir lliure,
que pot fer el que vulgui i que no pot admetre més regulacions
que les provinents d’un govern que ella mateixa ha elegit. Això
és bo, ha de ser així, però implica problemes, responsabilitats i
possibilitats d’errors.

- Bé dissortadament ja ens allargam massa i jo no voldria
acabar sense fer-li una pregunta amb doble sentit. Com s’ha
rebut dins GESA la subscripció d’accions per part dels
ecologistes més radicals, dels Verds?.

- Molt positivament. Ja ho vaig dir a la Junta. No hi veig cap
doble sentit a aquesta pregunta. Això està bé. No m’importa
que algú es faci accionista per ser ecologista. Significa que
dins l’accionariat de l’empresa hi ha una preocupació per
l’ecologia i això és una passa positiva. L’empresa no haurà de
respondre davant Taccionariat només en termes econòmics.
Fins ara semblava que l’accionista sols vivia pendent dels
comptes de resultats i, en canvi, hem vist com hi ha accionistes
que es preocupen per no fer malbé el medi ambient. Ara bé,
aquesta situació no pot respondre a un sentit estrictament
anecdòtic. Jo crec que ningú no ha de venir aquí a desqualificar
cap conducta passada, sinó precisament a qualificar bé la
postura futura de l’empresa. No podem posar l’èmfasi sobre els
errors de la humanitat en el passat. En aquest cas, em sonarà a
creuada religiosa i, com ja li he dit, crec que les creuades
formen part de la història i no del present. La nostra societat
necessita diàleg i no enfrontaments. Una cosa és tractar de
resoldre situacions i l’altra sentir satisfacció cercant i
condemnant presumptes culpables.

-1 pensa que és possible regular aquest canvi?

- Els representants de la societat no poden anar contra els seus
desitjós, però sí tractar de dur-la pel bon camí. I, miri... parlam
d’aquestes illes, no és veritat? Bé, doncs, jo crec que aquí
continuarà havent-hi una tendència forta cap a l’especulació,
continuarà havent-hi una tendència cap al guany de doblers
fàcils, perquè aquesta ha estat la històrica recent. I això
individualment és així. Què pot fer, per tant, qui hauria de
veure les coses amb més visió de futur per resoldre aquest
tema? Doncs proposar unes regulacions que facin més difícil
atemptar contra el medi ambient, però la mentalitat de la gent
no veig que pugui canviar ràpidament. Per tant, insistesc, són
dues coses que han d’anar paral·leles. Per una part,
conscienciar la gent que cal preservar el medi ambient,
l’entom paisatgístic, i per altra fer propostes concretes que
puguin ser acceptades. Es una feina dels polítics, ajudats per
nosaltres.

- Ja per acabar voldria fer una referència al tema de l’aigua.
Aquest número d’ONA té com a protagonistes l’energia i
l’aigua...

- L’aigua em preocupa tant o més que l’energia, sobretot des
del moment que avui existeix la possibilitat de fabricar-la. Però
tampoc no vull dir que quan s’acabin els recursos hidràulics
s’hagi d’anar a la fabricació perquè el model demani seguir
creixent. No vaig cap aquí, de cap manera. El que dic és que
crec que l’aigua s’ha d’estalviar, que s’ha d’administrar molt
bé i que avui el seu problema és semblant a tots els recursos
escassos, perquè si fos més cara, i això és molt impopular dir-
ho, es controlaria millor el consum. L’aigua de pluja té una
alternativa que és la potabilització a partir d’un element
abundant, l’aigua de mar, però que incideix i agreuja altres
recursos escassos com és l’energètic, perquè les
potabilitzadores aquí funcionen amb electricitat. Diria per tant
que el problema de la manca d’aigua no seria tal des del punt
de vista tecnològic, però sí, i molt, des de l’ecològic. En
definitiva, passa com amb l’electricitat; o ens aturam
d’augmentar el consum d’aigua o també augmentarem per mor
d’ella el d’energia. Nosaltres potabilitzam aigua a Formentera i
volem participar en la potabilitzadora d’Eivissa. Volem atendre
les demandes de la societat, el que no vol dir que no pensem
que hi hagi millors solucions si fomentam l’estalvi. Però en
termes globals, almanco que quedi clar que crec que seria
perillós pensar que la tecnologia ens resoldrà tots els
problemes. No és així ni amb l’aigua ni amb l’electricitat.

LA SITUACIÓ NO HAVIA ESTAT MAI TAN EXTREMA

- Vostè diu que és optimista per naturalesa, però ara observo
un cert pessimisme en les seves paraules.

- No sé si es pot dir així. Tal volta sigui perquè pens que
aquesta situació no havia estat mai tan extrema. Es com una
molla que es comprimeix, mai no l’havíem pitjada tant. Ara hi
ha més gent que mai. Ara hi ha un nivell de vida més alt que
mai. Hi ha més consum per habitant i any que mai, amb tots els
aspectes, d’aigua i d’electricitat i, fins i tot, de superfície de
carreteres, de nivell de contaminació. El procés ha arribat a un
punt on, efectivament, és urgent, ja no prendre consciència
sinó adoptar mesures. Ja li dic, jo em consider, en aquest sentit,
més ecologista que el més ecologista, però hem d’actuar
intel·ligentment. Que no ens passi com a aquell capità que
davant un temporal troba que el vaixell s’enfosa i diu
públicament “a fer punyetes”. No pot ser això, el capità ha
d’intentar que el vaixell suri i tota la tripulació s’ha de
mantenir en els seus llocs. Només així hi ha qualque
possibilitat de sobreviure. I aquí succeeix que tots ens tiram els
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Jugar
amb el foc

Entrevista amb Antoni Font

per Antoni Llompart

Darrera les ulleres hi ha una pesona que ha pres partit. Quan parla surten sempre uns nosaltres que vull
identificar amb els ecologistes organitzats i uns ells que deuen esser els impulsors del desenvolupament
econòmic que compta els seus èxits en el nombre de cotxes per cada mil habitants, en la xifra de passatgers
desembarcats o en el consum de kilowatts. Aquesta gent, un dia o l’altre, haurà de parlar amb Antoni Font,
biòleg, la cara científica de l’ecologisme, o potser la cara compromesa i combativa de la ciència: hi ha jerarquies
que són males de definir. En qualsevol cas aquest home ros, barbut i d’ulls color de cel talaia des de les
estadístiques i els llibres de química el fum negre dels avions, el fum blanc de les centrals tèrmiques i el fum
invisible de les incineradores de fems. Parla lentament i baixet, amb poques pauses. La monotonia del seu to de
veu no arriba a dissimular una ironia brillant que la màquina d’escriure mig delata. Mentre parla dibuixa,
estructura el seu pensament en arbres i branques o dissenya màquines amb forns i filtres i fumerals alambicats
d’on surt una munió de lletres: CO2, SO^, PIC, PCDD^, PCDF^... Tanmateix, o allò que diu és ben entenedor o
aquest profà que signa s’ha pensat que ho entenia.

- A Mallorca, la construcció d’una
central tèrmica mai no havia creat

tanta d’oposició com la que ara ha
alçat el projecte de S'Estalella.Tot
això hem avançat. Però quins són
els problemes reals d’aquests
centres energètics.

d’endemismes, els suficients per a
no fer desitjable que, des de cap
punt de vista, aquest milió de
metres quadrats sigui detruït. Més si
tenim en compte que la construcció
del port annex a la central tèrmica
desfarà la circulació inicial de les

aigües, encalentirà aquella franja de
mar, alterarà la vida marina,
etcètera.

Antoni Font (Palma, 1959) va llicenciar-se en
Ciències Biològiques per la Universitat de les Illes
Balears el 1982 iésMàster en Ciència iTecnologia
Mediambientalper la European School ofScience
and Engineering. Ha estat vinculat al món empre-
sarial i treballa en qüestions de conservació del
patrimoni natural. L’interessa el món de la
tecnologia i va dur el manteniment del submarí de
la UIB. Des del 1986 és soci de l’Associació

Ecologista GOB; és membre de la seva junta
directiva.

- Els problemes poden esser
territorials, especialment quan els
projectes entren en conflicte amb la
protecció de les àrees naturals. El
cas de S’Estalella no és estrany si
pensam que el caràcter especialment
molest de les instal·lacions energètiques obliga a traslladar-les
enfora dels nuclis habitats, i l’espai sense urbanitzar, a les
Balears, és poc abundant i sol coincidir amb les àrees naturals
protegides.
Encara que la zona pugui semblar d’un valor ecològic reduït,
pens que S’Estalella, sense esser una cosa increïble, té molts

- Ara proposen substituir el port
carboner inicialment previst a
S’Estalella per un simple moll per a

la descàrrega de gas. Això seria acceptable?

- Sabem que GESA va començar oferint una alternativa molt
bèstia que després intentar fer-nos passar per una altra que no
ho era tant. Els tirs no van per aquí: el tema no és discutir si
volem una central més o menys impactant, el tema és no
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construir-la. Sostenim que les Balears no necessiten la central
de S’Estalella, per tant no volem entrar a discutir les millores
que una central de gas suposa respecte d’una central de fuel o
de carbó. Però si GESA vol parlar-ne per què no comença per
reconvertir a gas totes les centrals existents, per exemple?

- ...per les emissions de SO^, però també hi ha el CO^ i l’efecte
d’hivernacle.

- Exacte. Són dos problemes diferents: Tacidificació i l’efecte
hivernacle. Amb la construcció d’una central de gas reduiríem
les emissions sulfuroses, però continuaríem emetent COY

- Que sap si seria assumible, aquest cost?
- En qualsevol cas, una central de gas no reduiria l’efecte
d’hivernacle.- Tot és assumible, més si tenim en compte els beneficis de

GESA en aquest moment i el caràcter quasi públic de
l’empresa. - En absolut. Les calories que cremaríem amb carbó o amb gas

són en un ordre de magnituds molt similar i els efectes serien
equiparables. El nivell d’eficàcia d’una central tèrmica és
semblant amb un combustible o un altre, la quantitat d’energia
produïda per cada molècula de CO^ emesa és pràcticament la
mateixa.

UN PROBLEMA ECOLÒGIC,
UN PROBLEMA TERRITORIAL

- Però des del punt de vista de V ecologisme actual pareix que
els problemes territorials no són els més greus. - Ha parlat de problemes territorials i de contaminació i

problemes ecològics, però veig que ha dibuixat una tercera
retxa sobre el paper.

- Els problemes territorials ja comporten un primer problema
ecològic i les propostes d’ubicació que GESA proposa com a
alternativa a S’Estalella encara són més bèsties i una manera

de fer-nos passar per les forques. Però és indubtable que la
construcció d’una central tèrmica planteja uns problemes que
van més enllà de la destrucció d’un milió de metres quadrats i
que s’han de plantejar globalment. Són problemes com la
contaminació per emissió de sulfurs, per acidificació de
l’atmosfera...

- Si, perquè la construcció de la central també planteja un
problema ecoterritorial: si augmentam la capacitat de generar
energia, donam suport logístic a una població major. Els tirs
van per aquí, i nosaltres no volem que hi vagin.
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L’AEROPORT: LA MARE DE S’ESTALELLA en sortiria mai. Els de Llucmajor els enviarien a Sineu i així
successivament. Es per aquesta causa que GESA ha intentat
convèncer-nos a nosaltres, cosa que no ha aconseguit.- Justament, la demanda d'energia més important que GESA

té pendent és la construcció del nou aeroport.
- Quins varen esser els seus arguments?

-Tot això casa molt bé amb el model territorial que tenim,
encara que sigui un model implícit i no s’hagi fet una
planificació global, perquè si tenim en compte que la suma
de les planificacions municipals tendeix a quadruplicar la
població actual evidentment haurem de quadruplicar o
quintuplicar la planta energètica, el número d’aeroports i de
ports... Per tant, en el seu esquema de desenvolupament hi
entra molt bé, la central de S’Estalella. Però aquesta central
no té cabuda en el model dels que defensam una moratòria
urbanística.

- El creixement de la demanda i la incapacitat d’una empresa
com GESA de regular-lo, afirmen que ells no hi poden intervenir.
El president de la companyia, Felicià Fuster, va voler suposar
que actuant sobre les tarifes podia reduir-se el consum i
mantenir-lo dins unes quotes que no fessin necessària S’Estalella.
Nosaltres proposàrem incentivar la reducció del consum amb
campanyes d’estalvi, però, tot i que va dir que li pareixia bé, no
es va mostrar molt d’acord. En qualsevol cas, tant en una cosa
com l’altra es va excusar dient que no era la persona que havia
de fer aquestes coses.

- La liberalització del transport aeri en el marc de la CE
diuen que farà més accesible la nostra illa, i les estades
temporals de gent externa seran de cada dia més habituals i
freqüents. N’hi haurà que vendran a passar alguns caps de
setmana a Mallorca i això comportarà una major activitat de
l’aeroport sense un creixement paral·lel de la població.

- Aquí anava: les tarifes elèctriques les decideix el govern
espanyol i GESA té l’obligació de servir la demanda.

- Sí, aquestes varen esser les excuses de Felicià Fuster, però
desprès, fora de la conversa formal ens va dir “sí, jo estic amb
vosaltres. Seria ben fàcil reduir el consum; pujant el preu de
l’energia elèctrica de manera que les energies alternatives
començassin a esser rendibles”, GESA ha tengut una línia
d’encalentidors solars que ara està aparcada per una qüestió de
rendabilitat econòmica.

- Els avions existeixen i es poden emprar d’una manera
raonable. L’ús massiu d’una tecnologia tan contaminant i tan
consumidora d’energia s’hauria de racionalitzar. El transport
aeri hauria d’assumir el seu cost ecològic: el carburant per a
avions té un preu massa baix mentre que l’aviació té una
gran part de quota en la producció de l’efecte d’hivemacle. - Vol dir, ells admeten que és possible evitar la construcció

d’una nova central?
- Per unitat transportada l’avió és el mitjà de transport més
consumidor d’energia. - Sí, però passen la responsabilitat al govern. Es “compinxen”

amb nosaltres en la qüestió ideològica i després es declaren
impotents.- Sí. Perquè l’avió, a més d’anar molt de pressa, s’ha

d’aguantar en l’aire. Un vaixell compta amb l’ajuda
d’Arquímedes que el sustenta i li basta desplaçar-se, en
canvi, un avió ha de lluitar contra Newton que l’estira cap a
terra.

- Creu que ho són, impotents?

- Jo no ho crec, però a ells els interessa jugar aquesta carta.

LA ICINERACIÓ ÉS UN PROBLEMA ECOLÒGIC
GRAVÍSSIM

“GESA SAP QUE LA NOVA CENTRAL
NO ÉS INEVITABLE”

- Fins ara, a les Balears, la preocupació pels efectes
negatius de la producció d’energia elèctrica s’havien centrat
molt en els efectes locals: els canvis a S’Albufera, o les
malalties i molèsties que els fums de Sant Joan de Déu
provoquen al Coll d’En Rebassa.

- Si continuam amb GESA, els heu posat molts d’emperons al seu
darrer negoci: la futura planta incineradora de fems.

- La incineració és un problema ecològic gravíssim. És un insult
generar energia cremant paper. Així obtenen només una sisena
part de l’energia que s’estalvia reciclant aquest paper. És a dir,
quan cremen paper produeixen a penes una sisena part de
l’energia gastada en l’obtenció d’aquell paper.

- A S’Estalella també hi ha un problema local: la gent de
Llucmajor i la de S’Estanyol no hi vol la central perquè és un
veí ingrat. Tampoc no la volen els usuaris del club nàutic,
que saben que un vessament accidental pot contaminar les
aigües i que la mar s’anirà encalentit per la refrigeració de la
central.
GESA ha detectat que la posició del GOB és absolutament
contrària no únicament a S’Estalella sinó a la construcció de

qualsevol altra central, per això ens ha cridat a consultes més
d’una vegada: perquè no li interessa entrar en diàlegs
concrets amb tots els possibles municipis afectats, sap que no

- Vol dir que talant el bosc i fabricant el paper consumim sis
vegades més energia de la que obtenim cremant aquest paper?

- Exacte, i això és un paràmetre a tenir en compte.

- A part de l’efecte hivernacle, quins són els problemes
ambientals de les incineradores?
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No som gaire aficionat als quadres clínics, però aquest informe
de Greenpeace cita fonts del Congrés dels Estats Units en dir
que desconeixem els riscs potencials de més del 90 per cent
dels residus de les incineradores. No en sabem quasi res, dels
furans, però poden actuar en concentracions petitíssimes. Un
expert mundial en dioxines, el Dr. Bames, ha comparat els
efectes biològics de les dioxines amb els de les hormones: una
sola molècula pot bastar per provocar una reacció en cadena.
En definitiva, els estudis parlen de càncers, de malformacions
genètiques, etcètera, i pensem que els efectes dels residus de
les incineradores es combinen amb altres productes tòxics amb
la qual cosa és encara més difícil esbrinar els seus efectes sobre
la salut humana.
El problema de les incineradores és que primer feien fum i la
gent s’asfixiava, després la pressió ecologista va aconseguir
que s’imposàs la instal·lació d’electrofiltres -a Son Reus ja n’hi
ha-, però ara les noves normatives exigeixen, a més, una
columna de rentat de gasos per evitar els fums àcids -que
encara emet Son Reus-, però aquestes incineradores amb
columnes de rentat de gasos continuen emetent dioxines i
furans. Però el més greu és que, amb la pretensió de produir
energia elèctrica, augmenten els processos i les tensions a les
que sotmeten els productes incinerats i els residus que surten
per la xemeneia són de cada vegada més complexos, més
imprevisibles i, potencialment, més perillosos.

- D’entrada, per adequar la seva tecnologia a la normativa
actual és necessària una inversió econòmica enorme. Les
incineradores són caríssimes i, suposant que funcionin com
Déu mana, no fan altra cosa que destruir recursos -els fems són
recursos-, desencoratjar el reciclatge i, a més, generar molt
poca energia.
A la contaminació atmosfèrica hi aporten dioxines i furans, que
són dos tòxics que no són contemplats a la normativa actual.

-1 quins són els efectes de les dioxines i els furans.

- Pel que fa a les dioxines basta recordar el cas de Seveso, a
Itàlia. Els furans són les substàncies més tòxiques que ha
generat l’home en un laboratori; en desconeixem molts, de
furants -n’hi ha moltes famílies-, i sabem molt poc dels seus

esquemes de degradació: sovint degeneren en productes encara
més tòxics que els inicials. No són pecatta minuta. Aquestes
substàncies són com el DDT, de degradació molt lenta.

-1 també s’acumulen al llarg de la cadena trófica, com els
PCB^ que ara trobam en els dofins morts a la Mediterrània?

- Sí, és molt probable.

JUGAR AMB EL FOC, TEMPTAR LA SORT

- Però com actuen les dioxines i els furans sobre les
organismes?
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Entre
dues aigües

Entrevista a Arturo Cadenas

per Gina Garcías

Tota una vida, professional s’entén, dedicada a Taigua. I just quan arriba a la presidència d’EMAYA i li
correspon repartir aigua a més de la meitat dels ciutadans d’aquesta Comunitat Autònoma, és quan és més salada

i té pitjor gust. Així i tot Arturo Cadenas no s’ha deixat vèncer pel pessimisme. És home de moltes idees i es
manifesta decidit a aconseguir que, abans que acabi el seu mandat, tots els ciutadans puguin beure aigua del grifó

sense que pateixin ni els seus ronyons ni la seva butxaca. Fermament convençut que aquest bé escàs ha de ser
abans per beure les persones que les lletugues, no l’espanta proposar que, arribat el cas, s’indemnitzin els pagesos

per privar-los de l’aigua necessària per als seus conreus.

De complexió pícnica, de parla reposada, amb el rostre immutable, Arturo Cadenas exposa els seus diagnòstics i
dibuixa els seus projectes com si efectivament fes vint anys que els medita.

- Des del seu càrrec de president d’EMAYA, vostè veu el
problema de l’aigua des d’una perspectiva global que abasta
tota Mallorca, o es preocupa exclusivament per l’abastiment
a Palma?

fet que com que som unes illes sempre podem completar el
subministrament recorrent a l’aigua salada dels pous

permeables a la mar. Ens enganyam nosaltres mateixos.
Mantenim el subministrament però no la qualitat. Aquí no
tenim aigua potable, de cada 100 litres d’aigua que consumim
a Palma només 44 són d’aigua potable. Els altres 56 són

d’aigua salada.

- Jo no puc oblidar la meva formació. Són molts d’anys els
que duc estudiant la problemàtica dels
recursos hidràulics i no em puc limitar a
veure-la ara de forma localitzada. El tema de

l’aigua és, sens dubte, el problema més greu
que tenen les Balears. Professionalment i
política jo estic estudiant el tema des d’una
visió global que afecta tota Mallorca.

- Mallorca i Palma

pateixen un

probleme
d’idèntiques
dimensions?

Arturo Cadenas va néixer a Madrid fa 55 anys. És
enginyer industrial i enginyer tècnic d’obres públiques.
També va estudiar enginyeria en armament i construcció
i és finalment doctor en enginyeria per la Universitat
Politècnica de València. Des de fa més de 20 anys es
dedica professionalment a la realització d’estudis sobre
l’aigua i el medi ambient.

-1 quin és el seu diagnòstic sobre la situació
de Palma i la de les Balears?

- Les zones

costaneres com

Palma,el pateixen
més dramàticament

durant l’estiu, quan augmenta la població resident i també el
consum per habitant. Els pous salobres se empitjoren encara
més durant l’estiu de forma, de vegades, irreversible.

- Les Balears estan a la zona considerada
àrida o seca de la Mediterrània. La situació és molt greu, i es

pot comparar amb la de les pitjors zones del territori espanyol.
La gent no té consciència d’aquesta gravetat, segurament pel
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A Palma l’increment del consum durant l’estiu és quasi del 100
per cent. Passam de 90 mil metres cúbics diaris a 150 mil.

dia que haguéssim d’indemnitzar altres sectors per garantir
aigua per al consum humà.

- En aquesta situació, troba afaitar un Pla Hidrològic per a
les Balears?

- Des d’aquesta perspectiva, vostè considera que es pot
permetre el reguiu de camps de golf amb aigua potable, com es

fa a Palma?
- Altres vegades ja he criticat aquesta mania de fer plans. Ja en
tenim prou, de plans. El problema és que moltes vegades no és
compleixen i progresivament la situació es va agreujant. Aquí
el que fa falta és que els màxims responsables, sobretot els
ajuntaments, siguin conscients que l’aigua és escassa i alhora
s’ha de donar a tothom i ha de ser de qualitat. Però no fan falta
més plans.
Per això, nosaltres, totd’una que arribàrem a EMAYA vàrem
juntar tots els estudis existents i amb ells confeccionàrem un
Pla de Millora de l’Aigua per a Palma. Aquest Pla va ser
ratificat el passat mes de març pel Govern Balear i pel batle de
Palma, i contempla per primera vegada la coordinació entre les
tres administracions. La de l’Estat, i concretament del
Ministeri d’Obres Públiques, s’ha compromès que un recurs
abundant com és La Font de Sa Costera, pugui esser aprofitat
pels palmesans en un termini de dos o tres anys. Tots haurem
de fer els esforços necessaris perquè aquesta obra no es tomi a
retardar. El Govern Balear, a través de la Junta d’Aigües, s’ha
compromès que l’excedent d’aigua que es perd a la zona de
Llubí, Sencelles i Alcúdia, es transvasi a Palma, per una
canocada de més de trenta quilòmetres de llargària i gràcies a
una inversió superior als dos mil milions de pessetes. Així els
set o vuit milions de metres cúbics que ara es perden, arribaran
a Palma, sense perjudicar ningú. Finalment, l’Ajuntament de
Palma farà obres per reduir pèrdues d’aigua, trobar nous

aquífers, i en definitiva per millorar el servei.
Els pròxims tres anys, entre les tres administracions invertirem
quasi deu mil milions de pessetes. Crec que resoldrem el
problema de l’aigua a Ciutat.
Ja no ens haurem de preocupar més encara que no plogui,
perquè la qualitat de l’aigua continuarà essent bona.

- El camp de golf de Son Vida es rega amb l’aigua d’un pou

particular.
Aquesta situació es va autoritzar abans que nosaltres
govemàssim l’Ajuntament i no l’hem poguda canviar. Jo som
absolutament contrari que es reguin els camps de golf amb
aigua potable. Nosaltres pensam que s’han de regar amb aigües
residuals convenientment depurades, d’acord amb la normativa
vigent. D’aquesta forma es poden potenciar aquestes activitats
esportives.

LES AIGÜES DEPURADES, PER AL REGUIU

- Parlen precisament d’aigües residuals. Quan es va inaugurar
la depuradora de Palma es va dir que les aigües podrien ser

aprofitades per als conreus de Campos i de Sant Jordi. Què ha
passat?
Es continuaran abocant a la mar, com fins ara?

- Aquell projecte es va anunciar, jo crec, amb massa
lleugeresa.
Els costos de bombejar l’aigua depurada a les zones de reguiu
de Campos fan inviable aquesta operació. Però en canvi sí que
és important que l'aigua depurada es pugui reutilitzar a

l’agricultura. Això es preveu fer al Pla de Sant Jordi. A aquesta
zona riRYDA i la Conselleria d’Agricultura del Govern
Balear està fent una xarxa per canalitzar les aigües depurades a
Palma i emprar-les per al reguiu. El Govern i l’Ajuntament
signaran un conveni de col·laboració pel qual EMAYA
gestionarà aquestes instal·lacions, així com el dipòsit de
regulació de l’aigua. Una part, uns 10 mil metres cúbics al dia,
es tomaran aprofitar a Palma per al reguiu de les zones verdes.
Tendrem una Palma més verda a un preu baixíssim. Una altra
part, uns 80 mil metres cúbics d’aigua diaris, es dedicaran al
reguiu del Pla de Sant Jordi. Tot això serà aigua
convenientment depurada. La intenció és aprofitar-la al
màxim.

“L’AIGUA HA DE SER PER A LES PERSONES, NO PER A
LES LLETUGUES”

- Vostè creu que així el problema de l’escassesa de l’aigua es
resoldrà sense víctimes?

- Vostè ha reiterat que l’aigua potable no és un luxe, sinó una
necessitat i un dret. Però, l’estam pagant com si fos un

producte de luxe?

- Vagi per endavant que jo som absolutament partidari de
l’acord que fa més de trenta anys va prendre l’Organització
Mundial de la Salut a Río de Janeiro, en el qual es manifestava
que l’aigua de qualitat s’ha de destinar prioritàriament a la
població abans d’emprar-la per a altres finalitats. L’aigua de
qualitat ha de ser per a les persones, no per a les lletugues. Així
i tot hem de procurar no perjudicar ningú. Aprofitant l’aigua de
Sa Costera no perjudicam ningú, ni tampoc amb la de Llubí,
perquè els agricultors no l’han considerada interessant per al
reguiu. Les actuacions d’EMAYA tampoc no perjudiquen els
agricultors. Però jo som conscient que les necessitats d’aigua
són cada vegada més grans, i que no es pot donar al ciutadà
una aigua que no reuneixi els requisits sanitaris vigents. Uns
requisits que no són arbitraris, sinó necessaris per mantenir la
salut de les persones. Per això no m’estranyaria que arribàs el

- No. El que passa és que arrossegam un problema de
mentalitat, d’idees preconcebudes, que és difícil de canviar. Jo
estic cansat de repetir a la gent que l’aigua que donam és quasi
gratuïta. Es de les més barates d’Europa. Però així i tot els
ciutadans pensen que encara ha de costar menys. I hi ha un
rebuig frontal a qualsevol increment de preus. Aquest rebuig es
fa més fort quan, com és ara el nostre cas, la qualitat de l’aigua
no és la desitjable. Però he d’insistir. El preu de l’aigua és
escandalosament baix: 52 pesetes el metre cúbic. Es a dir, 100
litres d’aigua per un duro. Això no es pot considerar car.
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EL DISGUST DEL CANON ÉS COMPARTIT Millores i que, precisament gràcies al cànon de Taigua, es
podran invertir més de dos mil milions de pessetes a dur aigua
de bona qualitat a Palma.
Amb l’aplicació del cànon es podrà fer tot això. Podem estar
d’acord o no amb l’impost, però no s’ha d’amagar la realitat.

- Parlem, doncs dels impostos. Vostè creu encertat carregar
amb un impost un producte bàsic?

- El nostre problema és que l’Administració Central continua
tenint les competències en matèria d’aigua. Però mentre, és la
pròpia Comunitat Autònoma que ha de cercar noves
prospeccions, ha de fer les depuradores, millorar el servei... i
no té doblers per fer-ho perquè l’Administració Central no
dóna ajudes.
Si l’Administració de l’Estat no col·labora, i l’Autonòmica no

pot deixar de realitzar
aquestes millores, és obligat
crear un impost per fer-les. Un
impost com TIVA, que grava
determinats béns en benefici
de tota la Comunitat.

- És a dir, als ciutadans de Palma no se’ls tornarà la primera
inversió feta.

- Sí. Es valoraran les instal·lacions realitzades. Es descomptarà
el que s’hagi amortitzat fins avui, i la resta es tomarà. En el cas
de Palma es calcula que la Conselleria d’Hisenda ens tomarà

- Els ciutadans de Palma ja
pagaren, fa temps, un cànon
per a la construcció de les
seves depuradores. Se’ls
tornarà el que han pagat?

- El cànon de l’aigua ha
causat a EMAYA disgustos i
malestar. No vull manifestar
la meva postura ni a favor ni
en contra. Només diré que
crec que hi ha hagut una
informació gaiada entorn a

aquest impost, i no s’ha
explicat bé al ciutadà. No és
veritat que el cànon sigui un

impost només per fer
depuradores. L’objectiu del
cànon és la captació, la
distribució, la depuració i la
reutilització de Taigua. Tot el
cicle de Taigua. En aquesta
línia s’ha d’entendre que el
cànon pot semblar a alguns
municipis un gran avantatge i
a altres només un gravamen.
En el cas de Palma, el rebuig
al cànon s’ha produït perquè
els ciutadans pensen que

paguen dues vegades les
mateixes depuradores. Perquè
els detractors no han volgut
dir que és necessari ampliar
les depuradores de Palma, que
és necessari reaprofitar les
aigües residuals depurades,
que la nostra ciutat no té aigua
i que és necessari cercar altres
fons de subministrament. Que
aquesta és precisament una de
les actuacions del Pla de
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uns 600 milions de pessetes, que abonarà a
l’Ajuntament. Jo teñe la intenció de
reunir-me amb els ciutadans, o amb les
seves entitats, per saber si volen que
aquests doblers es retornin directament als
abonats o s’emprin per fer noves millores.
En qualsevol cas s’ha de tenir present que
un impost és un concepte solidari entre
tots els ciutadans. Igual que l’IVA, del
qual tota la recaptació repercuteix sobre el
conjunt dels ciutadans, el cànon de
sanejament pretén solucionar els
problemes de tots els consumidors d’aigua
de les Balears. Perquè els hem de resoldre
nosaltres mateixos, donat que
l'Administració de l'Estat no dóna cap
tipus d’ajuda.

- Hi ha hagut realment un boicot actiu
dels ciutadans al cànon de l’aigua?

- Hi ha hagut, jo crec, en primer lloc un

disgust. Com el que ha tengut
l’Ajuntament. A ningú no li agrada veure

pujar el rebut.
Els ciutadans estan farts de pagar
impostos, sobretot quan a canvi no veuen
immediatament una millora en la qualitat
del servei. Però realment, aquest rebuig
massiu, no s’ha concretat d’igual manera.
Hi ha només uns 80 recursos de
Comunitats de Propietaris presentats a
EMAYA. I s’ha de dir, també, que
EMAYA no és el lloc adient per presentar
aquests recursos. Nosaltres els hem remès
al Govern Balear. I molt pocs han deixat
de pagar.

LA POTABILITZADORA POT
CONTINUAR ENDAVANT

- Per acabar, quan vostè arribà a la presidència d’EMAYA,
anuncià alguns projectes importants, com la construcció d’una
potabilitzadora d’aigua de la mar per a Palma. Sembla que

aquests projectes han estat desautoritzats pel Govern Balear o
pel seu propi partit. Se sent amb poc suport?

jo ens reunírem llavors amb el Govern Balear. I li demanàrem
doblers perquè els ciutadans de Palma no vessin disparada la
tarifa de l’aigua a causa de la construcció de la potabilitzadora.
Va ser quan el Govern suggerí que estudiàssim altres solucions
més barates. Com dur l’aigua des de Llubí. No era una solució
fàcil, perquè els pous de Llubí havien estat prevists per
l’Administració de l’Estat per a ús agrícola. Durant dos mesos
hi va haver negociacions amb l’Administració de l’Estat.
Es varen dur amb molta prudència. Per això, quan s’arribà a
una solució, tal vegada els ciutadans no ho varen arribar a
entendre bé. O no els ho sabérem explicar bé. Però he de dir
que jo mantenc el projecte de la potabilitzadora, i que si
l’acord al qual vàrem arribar el Ministeri d’Obres Públiques, el
Govern Balear i nosaltres mateixos no es fa efectiu en els
terminis prevists, posarem en marxa aquest projecte. Perquè
donar aigua de bona qualitat als ciutadans és un deure que no

podem deixar de banda.

- No, tot el contrari. El que passa és que els polítics no ens
sabem comunicar bé. Per això hi ha aquests malentesos en
l’opinió pública. El que ha succeït és diferent. Nosaltres vàrem
preveure unes mesures a curt termini per pal·liar el problema
de l’aigua, i d’altres a més llarg termini per resoldre
definitivament aquest problema. Les mesures a curt termini ja
les aplicam, i són, per exemple, la instal·lació de fonts d’aigua
de qualitat a més de vint punts de Palma. A llarg termini
havíem previst la construcció d’una potabilitzadora, entre
d’altres mesures. El mes de gener vàrem convocar un concurs
internacional. Decidírem quin tipus de potabilització volíem,
què havia de costar i el termini d’execució. El batle de Palma i
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Xavier Pastor és el president de Greenpeace a Espanya. Potser aquest càiTec sigui la
culminació d’una trajectòria de molts d’anys de militància ecologista.
Vam poder conversar amb ell el mateix dia que, a Río de Janeiro, començava la cimera
de la terra. Feia gairebé un mes que no havia estat a Mallorca; era a bord del “Sirius”.
Encara el cap de setmana vam haver d’ajornar l’entrevista perquè Xavier es trobà amb
l’actuació il·legal de pescadors estrangers devers Menorca.

Hem d’ajustar
la nostra manera

de viure
Entrevista a Xavier Pastor

per Josep Rosselló

- A l’hora de plantejar la problemàtica
que es deriva de l’escassesa d’aigua,
potser rargumentació més fàcil és
arribar a la conclusió que, bé, miri,
som on som, aquí plou el que plou i no
més, i hi ha l’aigua que hi ha... Què hi
podem fer, tanmateix?

se salassin, quan l’aigua era bona.
Podem referir-nos així mateix, a

les dades que ofereix l’empresa
municipal EMAYA, referides als
termes municipals de Palma i de
Calvià: subministra 44
hectòmetres cúbics d’aigua i en

poden treure entre 23, els anys
secs, i un màxim de 40; és a dir,
que el dèficit se situa entre sis i
vint-i-tres hectòmetres i la
diferència es cobreix amb els

pous d’Es Pont d’Inca i Na
Burguesa, que ja són salats.
En definitiva, el problema és que
volem subministrar més aigua de
la que podem captar. I el que
realment resulta perillós és que

aquesta situació mai no s’aborda des de la perspectiva de posar
límits a l’extracció d’aigua, sinó que es redueix a veure com es
pot fer per subministrar tota la que es demana. En aquest sentit,
la situació és idèntica en el terreny de l’energia electrònica.

Xavier Pastor és llicenciat én Biologia per la
Universitat de Barcelona. Entre 1975 i 1986 va

treballar com a biòleg pesquer a 1’Instituto Espa-
ñol de Oceanografia. Des d’aleshores ençà la seva
activitat professional se centra a Greenpeace In-
ternacional.

Com a biòlegpesquer vaparticipar en nombroses
campanyes de recerca i és autor de diferents treballs
científics i informes pesquers.

Des de 1975 és membre del Grup Balear
d’Ornitologia i Defensa de la Naturalesa (GOB),
del qual fou president entre 1980 i 1986.

Membre de Greenpeace Franee des de 1982, fou
part del grup fundador de Greenpeace España,
r any 1984, essent-ne elegit president.

- Hi ha consideracions diverses a fer.

Que d‘aigua hi ha la que hi ha, és una
veritat que, de tan sabuda, ja avorreix;
però també és cert que cada cop se’n
treu més. I sembla que d’això la gent
se n’oblida, com si fos un recurs

inesgotable i, a més a més, es queixa
quan no se li dóna aigua de qualitat.
Hi ha uns estudis, fets pel Col·legi
d’Enginyers, que són molt
significatius. L’any 83, a Eivissa, van ploure 25 hectòmetres
cúbics d’aigua i se’n van utilitzar 29; ja en tenim quatre de
dèficit i parlam de fa nou anys. El mateix any a Mallorca va

ploure entorn de 240 hectòmetres cúbics i se’n van extreure
222, i hem de tenir en compte que això era abans que els pous
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L’ADMINISTRACIÓ S’EQUIVOCA configurades per tot un seguit de mesures, que poden semblar
petites coses. Per exemple: totes les instal·lacions urbanes són
iguals aquí que a Suècia o a qualsevol altre país amb
abundància d’aigua. Hi ha altres sistemes, una mica més cars

per a l’usuari, però que suposen estalvis globals de l’ordre del
vint per cent.

- Quina és, doncs, la resposta, Valternativa ecològica davant
aquesta realitat?

- Tot el contrari del que es fa des de l’Administració, la qual
només cerca la forma d’augmentar el cabdal d’aigua per al
subministrament. I fins quan? Un cop fet això es limitarà el
nombre d’urbanitzacions?, es controlarà el creixement
demogràfic i la utilització d’aigua per capita?.
El problema és que no es plantegen alternatives d’estalvi.

- Però aquest tipus de mesures, de caire individual, no aniran
endavant si no és a partir d’una planificació global, feta des
d’instàncies públiques.

- Efectivament, del que es
tracta és que els mecanismes
d’utilització urbana de

l’aigua haurien d’estar
pensats amb criteris d’estalvi
i d’eficiència en el consum.

Això es dóna, també, en el
cas de la captació d’aigües:
avui en dia, no hi ha cap casa
que es construesqui amb un
sistema de captació d’aigües
i tot allò que plou continua
anant-se’n a les clavegueres
i, normalment, directament a
la mar.

Jo no sé si és realista pensar,
avui en dia, en pous i en
altres sistemes tradicionals,
però el que sí és absurd és
que la poca aigua bona que
cau se’n vagi a la mar, sense
un sistema de recollida, tot i
que aquest sigui un potencial
reduït. Però estam parlant de
la suma d’un seguit de coses

petites.

ELS CAMPS DE GOLF UN
FET SIGNIFICATIU

- Hem parlat, fins ara, de la
captació d’aigua. Quines
son, però, les alternatives
quant a la seva utilització?

- Hi ha algunes qüestions que
són tòpiques. Per exemple,
tenim el cas dels camps de
golf: com és possible que, en
una situació en la qual
tothom crida contra la mala

qualitat de l’aigua, només
siguin els ecologistes els que
protestin per la construcció
de camps de golf? Hi ha
dades, elaborades pel GOB,
on s’estableix que un camp
de golf de devuit forats
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CONTRA UN AUGMENT DE CONSUM ENERGÈTICqualsevol intent de pujar el preu de Taigua rep una contestació
popular important i, segons creiem nosaltres, equivocada.

empra de mil cinc-centes a dues mil tones d’aigua al dia, la
qual cosa equival al que consumeix un poble de deu mil
habitants; o que, si es fessin tots els projectes prevists o
anunciats, gastarien el mateix que la població actual de Palma.
L’argument que fan servir sempre és que utilitzen aigües
depurades. Però jo voldria saber qui ho controla, això. Sense
tenir en compte aquells promotors que s’emparen dient que
tenen el seu propi pou i que el poden utilitzar per al que
vulguin. Com si això fos un argument davant la col·lectivitat.

problema és l’augment del parc elèctric, energètic, de les Illes.
El que intentam demostrar és que amb l’estalvi energètic es pot
reduir el consum entre un trenta i un cinquanta per cent, i sense

que baixi el nivell ni la qualitat de vida.
Val la pena repassar algunes xifres referides al consum
elèctric, entre 1973 i 1987; la Comunitat Europea va tenir un
increment del 0,9 per cent; Espanya, un 1,9; i les Balears, el
3,5. Són dades de GESA. Hem augmentat quasi quatre vegades
més que la mitjana europea. Però, a més a més, la participació
de l’electricitat en el conjunt del consum energètic també
augmenta notablement.
Hi ha tot un caramull de petites coses que, tot plegat, arriben a
tenir la seva importància. Les bombetes de baix consum en són

un exemple: a l’Estat espanyol hi ha uns 250
milions de punts de llum i si se substituissin
un deu per cent d’aquests punts de llum per

aquests tipus de bombeta, s’estalviaria el
mateix que produiria, en mig any, una
central de 250 megavats.
Podríem parlar, també, de les ordenances de
construcció que si recollissin, com recullen
altres centenars de coses, una prohibició de
construir edificis que no tenguin les mesures
apropiades d’aïllament a les parets, a les
finestres... i tot integrat a l’edifici, com ho és
un ascensor, per exemple, tot això reduiria
notablement el cost energètic.

- Ja que ha tret el tema energètic, parlem-ne, també. A vostè li
sembla correcte que el debat es polaritzi exclusivament entorn
de V electricitat? Sembla, a més, que la polèmica no se centra
tant en la necessitat de noves fonts de producció energètica,
sinó simplement en la seva ubicació física. Pens, és clar, en el
tema de s’Estalella...

- Reprenent el tema de la captació d’aigua, no veuen vostès
possibles solucions?

- Home, es parla sovint del dessalatge d’aigua de mar, fins i tot
alguns ajuntament ja han posat en marxa eoncursos per a la
instal·lació de plantes potabilitzadores. Per a nosaltres és un
desastre, perquè implica uns costos energètics brutals. A mig
termini és insostenible.

- Nosaltres no compartim aquest criteri i ho hem dit
repetidament. Ens seria ben igual que es construís a
S’Estalella, o al Pla de Mallorca, o fins i tot que es connectàs
amb la xarxa de la península. No, el problema és un altre, el

- Els camps de golf, tanmateix, no deuen esser V únic problema.

- A més a més, la poca aigua que hi ha es contamina per la sal
a causa de l’excessiva extracció, o per
nitrificació als llocs on s’abusa d’adobs

químics; a Sa Pobla, per exemple, sembla que
els nivells de nitrats són entre cent i cent

cinquanta vegades superiors als establerts per
la CEE. Pel que fa a la sal, el Col·legi
d’Enginyers ha quantificat que per les tuberies,
al cap de l’any, hi passen cent trenta-cinc mil
tones de sal. Se’n podria fer una salinera,
gairebé.
La combinació de totes aquestes coses duu a
una actitud de fatalisme irresponsable: l’aigua
no és de bona qualitat, però al mateix temps
tenim dret a treure’n tanta com vulguem sense

adoptar cap mesura d’estalvi, perquè va en
contra del model de creixement acceptat.

ENERGIES ALTERNATIVES I ESTALVI

- Escolti i què se n’ha fet dels projectes amb
energies alternatives renovables?

LIMITAR EL CREIXEMENT

- La recerca d’alternativa, per tant, no passa

per esforçar-se a trobar nous recursos, sinó
per aplicar una política restrictiva;
racionalitzadora, si més no.

- Hi ha un estudi de GESA que assenyala
que a Balears s’utilitzen molt les plaques
solars; de fet, entre un quinze i un vint per
cent de les que hi ha instal·lades a l’Estat
espanyol, ho són aquí. Però, curiosament, tot
el suport que GESA donava a les energies
alternatives -i va esser una de les primeres
empreses a fer-ho-, ara l’ha tallat. No fa
gaire encara, el direetor general, senyor
Pocoví, anunciava que el parc eòlic que
tenen a Alfàbia serà demantellat.
Si ens referim als distints programes previs-
tos per ENDESA, les dades són ben
significatives: el pla d’energies renovables
de l’any 1989 només contempla dos
projectes a Balears, en un període que va
d’aquell any fins al 95; el pla de 1986, en
canvi, contemplava per a Balears 296
projectes.

- Per una banda es fa necessari establir un límit
en el creixement, aplicant una moratòria
urbanística, i establit fins on podem anar amb
els recursos que tenim. Per altra banda,
segurament aquests recursos que tenim poden
donar per molt més si són tractats d’una
manera racional.
Hi ha algunes altres consideracions, qüestions
potser massa vegades ja dites, però que és bo
recollir en conjunt. El preu de l’aigua, per
exemple: encara que dir això sigui impopular,
la veritat és que l’aigua és baratíssima i la gent
no aprecia el que realment costa. Si l’excés de
consum d’aigua fos penalitzat d’una manera
important, la gent li donaria valor i ella
mateixa prendria mesures d’estalvi a priori.
Curiosament, el cost de l’aigua s’ha assumit
per part de la població quan ens referim a la
que beuen: tothom compra botelles d’aigua al
supermercat, a preus elevats, o les pren al
cafè... I no passa res. Altra cosa és quan es
tracta de pagar la que surt per l’aixeta:

- Com es valora, des de Greenpeace, aquest
canvi de política?

- L’explicació més lògica té a veure amb el
cost del petroli. En els moments de crisi,
aquestes empreses van considerar que era
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econòmicament profitós potenciar les energies renovables. Les
coses han variat: els recursos naturals no s’acaben a curt

termini i la situació política fa que els costos siguin
acceptables.
Val a dir, en aquest sentit, que fins fa cinc o deu anys els
ecologistes dèiem que s’acaben els recursos naturals. I és
veritat que s’acaben, però el problema és que el planeta, la
població patirà abans per l’ús i per l’efecte d’aquests recursos,

que no perquè s’acabin. Molt abans patirem els efectes del
deteriorament de la capa d’ozó, l’efecte hivernacle... que no
entrarem en crisi per manca de carbó o de petroli.

que a Río es parli d’una convenció de canvi climàtic, on
tothom està d’acord a reduir, als límits de l’any 1990, les
emissions a l’atmosfera, mentre que l’Estat espanyol parla d’un
increment del 25 per cent.
I, mentrestant, tot això no és l’objecte de discussió a Mallorca,
on només es parla del 5 per cent de creixement anual, del qual
se’n deriva la necessitat d’una nova planta tèrmica. Són dues
qüestions totalment desconnectades.

-Tot resumint, sembla clar que, a més de les mesures d’estalvi
aplicades des de l’Administració, l’única solució possible
passa per entendre que no podem créixer més.

MESURES COERCITIVES - Efectivament, quant al primer aspecte, cal fer una tasca de
conscienciació, però que no és suficient sense una intervenció
del sector públic, de caire coercitiu.
Per altra banda, ha de restar clar que hem d’ajustar la nostra
manera de viure, així com la grandària de població,
d’indústries, d’urbanitzacions... al que hi ha.

- Ha plantejat un tema de tanta actualitat com és el dels canvis
climàtics, la capa d’ozó...

- En aquest sentit, a mi em sembla que l’Administració no fa,
no vol fer, les necessàries connexions. Es absurd, per exemple,



CORPORACION
GRUPO I.G.S.

Primer grupo empresarial de Economía Social

L a Corporación Grupo IGS está formada por un conjunto de so-

ciedades cuya razón de ser es proporcionar una oferta integral de
servicios en áreas de mercado de claro interés social. Como, por

madíi. mediante la nrnmnrión de 50.Qpg^Mvíe^ndas^n‘ toda

España. Facilitando los imprescindibles procesos ¿gtliorra^pM
la financiación de las mismas. La compañíadíseguros~T>p
todos los ramos tradicionales además de dar cobertura a laadqui-

sición de viviendas soci^^rÍocíojá»Miévasl^ulas de turis-
mo y viajes, los descuentos comerciales y en grandes espectácu-

losjfcontroljécnj^^ los programas urbanísticos y de vivien-
da. Iniciativas inmobiliarias y¿^gest¡ó¿¿égperativa organizando"^
la demanda de vivienda. La edición de un magazine mensual de

cajídajl^Esfera^emás de otras publicaciones. El monumento

«La Esfera Armilar><futur^bolodeMadr¡^
des iniciativas de la Corporación, que en estos momentos se cons-

truye en Valdebernardo.

IGS
DE MERCADO

Iera en

#.UNIAL
UNION SOOAl OE SEGUHOS

IG^SCN GE^vIOn

ESFERA ARMILAR
DE GESTION S.A.

MADRID
C/. Orense, 16 28020 MADRID

DELEGACIONES —^ i:
PALMA DE MALLORCA VALENCIA

el Regalado, 8,1' n'5 c/ Unión 2b, 4* Planta el Convento de San Francisco, 5

CUENCA
el Gil Canillo de Albornoz, 5,2*

SEVILLA VALUDOLIDBILBAO
c/AlamedadeSan Mamés, 31 c/Salado, 11, Local 15

BARCELONA ZARAGOZA
el Mandrí, 2, Bajo Paseo Maria de Agustín, 4-6,

Pasaje Ebrosa, Local 9
GUADALAJARA

c/Tudela, 18,2’G SANTIAGO DE COMPOSTELA c/Bulevar, 25, Galería, Oficina 7 c/Padre Félix Flores, 2,1’A c/Alameda Cristina, 15 c/García Barbón, 65,
2* Planta, puerta c-d Bajo

VIGOJEREZSAN SEBASTIANPAMPLONA

c/Hórreo, 9 -11, Local 13



ona 36

L’aigua,
un problema polític
Entrevista a Alfredo Barón

per Joana M- Roque

Hi va haver un temps al qual trobar aigua era una
dedicació gairebé màgica i, sobretot, intuïtiva. Ara hi
ha altres plantejaments. L’Administració contracta
funcionaris per conèixer la situació i les possibilitats
dels recursos aqüífers i la discusió sobre drets i
distribució, és, sobretot, política. A Mallorca i a les
Illes en general aquest és un tema de cabdal
importància que ens comenta Alfredo Barón.
Segons les seves paraules, no sols s’ha de restringir el
consum d’aigua, sinó que també s’ha d’anar cap a
unes tarifes progressives i cap a una
homologació amb la defensa dels drets dels
consumidors que es fa a Europa en general.
Es mostra partidari d’un creixement
“sostingut” que ens permeti conèixer les
nostres possibilitats reals per plantejar
urbanisme i model econòmic.

compte que la superfície de Tilla és de 3.600 metres quadrats,
això dóna una quantitat d’aigua de 2.300 hectòmetres cúbics
per any. I s’infiltra devers el 10 per cent. Així que Taigua
infiltrada i potencialment utilitzable és uns 230 hectòmetres
cúbics. És possible que se n’infiltri més, però com que cal
deixar una part d’aigua que vagi a la mar per evitar que entri
T aigua salada, a efectes pràctics i com a recursos utilitzables
podríem parlar d’aquests 230 hectòmetres cúbics, ja que si no
deixam sortir aigua a la mar se tomen salats els aqüífers, com
passa a Campos i, en part a la badia de Palma. El tema de la
salinitat és molt important. Si extreim més d’una determinada
quantitat estam provocant Tentrada d’aigua del mar.

Alfredo Barón és un tècnic en el tema de les aigües i dels recursos

hidrològics en general. Es llicenciat en geologia. Treballa a l’Administració,
en concret al Servei Hidro-geològic, actualment Junta d’Aigües, depenent
de la Comunitat Autònoma.

Durant un temps va reivindicar els drets dels funcionaris des del sindicat
CC.OO. I continua mantenint dues idees bàsiques: que no es poden
confondre coneixements tècnics i ben documentats amb coneixements sols
instuïtius i que els tècnics administratius no decideixen, sols assegurar les
corresponents instàncies de poder.

Però no suposa cap impediment per a la seva lliure expressió. A aquesta
entrevista comenta que l’aigua com a bé escàs es podria distribuir molt
millor. I que per fer-ho, sobretot s’ha de saber quin model econòmic, social
i polític volem per a les Illes.

- Pensa que l’Administració coneix realment quins
són els aqüífers de Mallorca? Hi ha prous mitjans
públics per realitzar aquestes investigacions?

- Aquest és un tema que fa anys que s’estudia i
crec que en aquests moments se’n té un
coneixement bastant bo, almenys de la magnitud
dels recursos, de les diferències, dels potencials i dels
utilitzables i de la qualitat de Taigua. Però, aquí convé recordar
que els recursos s’obtenen sempre a partir de la part d’aigua de
pluja que s’infiltra. A Mallorca plou a Tany una quantitat de
Tordre de 600 a 650 mil·limetfes per metre quadrat; tenint en

- Aquí podríem plantejar el tema de les marines i, encara més
en concret de la marina de Calvià. S’ha de deixar com està?,
hi pot haver altres alternatives?
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No cree que hi hagués influències negatives des del punt de
vista hidrológic. Però cada cas és un cas i tocar un sistema
natural en principi és sempre perillós.

- Això és un tema que en cada cas requereix un estudi concret.
A la marina de Calvià -i jo vaig participar en part en el projecte
hidrológic- es pretenia recuperar una zona d’aigua lliure com
havia estat fa temps.
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LES AIGÜES SUBTERRÀNIES, DOMINI PÚBLIC la concessió, però l’aigua no era seva.

- Tornant al tema de VAdministració, realment té possibilitats
d’explotar o d’organitzar els recursos? Em referesc a les
interferències entre la propietat pública i privada i...

- Això vol dir que TAdministració pot o no pot actuar sobre el
conjunt de les aigües de les Illes?

- Bé, la llei, en principi, preveu que TAdministració pot actuar
sobre un conjunt d’usuaris i dir, per exemple, “enguany només
es pot extreure la meitat de l’aigua concedida”. Però, a la
pràctica això és impossible. Jo crec que només es podria fer
cercant comunitats d’usuaris tant municipals com agrícoles que
s’auto-regulassin amb una actuació de l’Administració com a
àrbitre i, sobretot, assessor per oferir alternatives.

- Això són moltes coses juntes. En primer lloc ens hauríem de
plantejar a quina Administració ens referim... Estatal,
Autonòmica o Local i no hem d’oblidar que nosaltres vàrem
accedir a l’Autonomia per la via lenta.
Això, en el tema d’aigües volia dir que les competències es
podrien ampliar passats cinc anys. I encara ara no s’han
ampliat. De fet la competència de la Comunitat Autònoma és
fonamentalment d’execució d’obres, subministrament i
sanejament. Però la gestió de domini públic, establert per la
Llei d’Aigües és competència de l’Estat. Per altra part
l’Administració Municipal té una funció fonamental que és
garantir el subministrament a la població, normalment amb
finançament o ajuda de les altres administracions.
Cal recordar que el tema de les aigües públiques o privades va
ser molt conflictiu al seu moment. Durant anys les aigües
subterrànies havien estat de propietat privada. I a la llei
d’Aigües de 1986, es va establir que les aigües subterrànies
pertanyien al domini públic. Però això suposava un procés
d’expropiació tan gran que al final va quedar que el que no
volgués donar-se d’alta al registre d’aigües públiques
mantendría el dret privat, però perdria la protecció administra-
tiva. I en cas de plet havia d’anar a reclamar al jutjat de
guàrdia però no a l’Administració.
Així i tot, al senyor que voluntàriament es registrava se li
mantenia el dret privatiu durant una temporada molt llarga i
tenia preferència, passat aquest termini, per a la renovació de

- També hi ha qualque Administració que busca assessoria als
sauris o persones que utilitzen fórmules tradicionals o populars
de cercar aigua? Quina és la seva opinió com a tècnic o

geòleg?

- No molt favorable. Als Estats Units s’han fet publicacions
explicant la història dels “sauris” o “zahoris” en castellà,
perquè a aquell país també hi ha llocs molt retardats des del
punt de vista cultural.
Allà els anomenen “els bruixos de l’aigua” i els serveis
hidrològics es veuen obligats a fer publicacions i a donar
explicacions per demostrar que no tenen cap fiabilitat.
Responen a una cultura primitiva com els curanders, que eren
els metges de les tribus. Avui en dia sembla poc seriós que els
ajuntaments tenguin sauris, com ho seria que a la Seguretat
Social, enlloc de metges hi hagués curanders, o que als serveis
metereològics dels aeroports hi hagués bruixots. La
comparació és clara, però també convé afegir que hi ha un
tipus de sauris que, són persones que han viscut molts anys a
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un lloc o poble i tenen coneixements pràctics o una certa
experiència, entre això i el bruixot hi ha una gran diferència.
També puc utilitzar un altre argument. Mai no he conegut un
saurí que es fes ric. I si durant el “boom” de la construcció això
hagués funcionat, s’haurien fet milionaris.

augmentam l’oferta turística de qualitat i eliminam la que ja ha
quedat desfasada? Això no és un problema tècnic, sinó polític,
com gairebé tot. És un problema del tipus d’economia i
societat que pretenem.

EL GOLF NO ÉS UN REGUIU QUALSEVOLRECURSOS BEN ESCASSOS

- Resumint o tomant enrera. No hi ha aigua, no s’explota o no
es localitza bé?

- Però, està ben clar que els camps de golf sols han de menes-
ter aigua depurada?

- Els recursos utilitzables, com hem dit abans, són devers els
230 hectòmetres cúbics, als quals es poden afegir devers 15
hectòmetres cúbics d'embassament. Un factor que pot
incrementar els recursos és la depuració de les aigües residuals,
la seva reutilització. Això poden ser 30 hectòmetres cúbics
més, amb el que arribaríem als 270 hectòmetres cúbics. I en

aquests moments ja s’utilitzen els 230 dels quals parlàvem
abans.

Al futur podem arribar als 270 hectòmetres cúbics, amb la qual
cosa en queden 40, però molt dispersos. S’ha de fer un gran
esforç per a la seva utilització i també per oferir una aigua de
qualitat. Així que s’ha de saber com és l’aigua que es vol
recuperar o rescatar, i on s’utilitza.

- No, no hi està. La constmcció de camps de golf sol suposar
un increment de l’oferta turística, no s’ha de pensar sols en
l’aigua necessària i residual per regar els camps de golf, sinó
també en l’aigua potable que s’ha de menester per a l’entom. I
per a un creixement racional, per ventura convendría pensar,
quantes places s’han d’eliminar a l’entom quan es volen fer
nous camps de golf.

- Ens trobam, de bell nou al debat sobre si Mallorca ha de
créixer més en el seu nombre de places turístiques o si, ja està
bé.
Es pot créixer més amb els actuals recursos aqüífers o hem
d’anar molt alerta?

- Aquesta és la mateixa disjuntiva. És a dir, quin model de
societat volem?... probablement, ara per ara és difícil plantejar
el creixement zero, encara que ja s’estigui plantejant a nivell
internacional. Crec que en aquestes illes hem de pensar en un
creixement “sostingut”, o sigui, el creixement que es pot
permetre la societat. Ens trobam a una illa o unes illes i la
disponibilitat de territori és la que és i no n’hi ha més. Així
que, quan esgotam un aqüífer, no el podem abandonar i anar a
un altre, com s’ha arribat a fer als Estats Units. S’ha d’anar
molt alerta. I si els hotelers es queixen de la crisi del turisme
però a la vegada, creix cada vegada més l’oferta, hem de
pensar que el sector està en crisi, per excés d’oferta.

-1 supòs que hi deu haver uns mínims condicionaments sobre
la qualitat de l’aigua, unes mínimes exigències...

- És clar. Amb la nova normativa europea hem de començar
pensant si som Europa o no ho som. I a Europa, on es dóna
gran importància als drets dels consumidors, hi ha exigències
sobre la qualitat de l’aigua. Aquí, a Palma -i no ho dic jo, sinó
que ho diu la pròpia EMAYA- l’aigua que es consumeix no
s’ajusta a les normes de la Comunitat Europea. Així que
l’increment de recursos també vol dir millorar la qualitat.
Augmentar els recursos no significa augmentar la quantitat,
sinó també la qualitat. Així que el problema no és sols de mala
explotació, sinó també dels límits en els recursos.

- Tot això, pot tenir solució?
- Amb aquests límits per als recursos, com entén vostè el tema
dels camps de golf? Els partidaris de la seva construcció diuen
que no són perjudicials ja que sols s’utilitza aigua depurada i
els detractors diuen que sí, ja que, segons ells, s’utilitza una
aigua que també podria ser bona per a l’agricultura i, a més a
més, a l’entorn dels camps de golf se solen fer unes certes
urbanitzacions...

- Jo no ho puc dir, però continuu pensant que pot créixer el
sector turístic en la seva oferta de qualitat, però ha de dismi-
nuir en la quantitat. I, clar que queden zones sense construir,
però l’oferta turística també ha d’esser paisatge i tranquil·litat.
Per altra part, continuar el creixement turístic implica saber
quins són els recursos, que es troben al límit de les possibilitats
i també plantejar problemes d’infrastructura. Hem de pensar en
el que podríem anomenar “recursos no convencionals”, com

podria ser el dessalatge de l’aigua de la mar amb un cost molt
important que hem de pensar si provoca prou benefici social.

- Són dues coses distintes. Per una part el rec dels camps de
golf pot tenir una incidència negativa si l’aigua que s’utilitza
no està convenientment depurada. I això vol dir que no pot
perjudicar els aqüífers. O sigui, es poden regar camps de golf o
camps d’alfals. En el fons, un camp de golf és un cultiu.
Aquest és un aspecte. Però, evidentment, l’aigua que s’utilitza
per als camps de golf també es podria emprar per a
l’agricultura. I tots aquests problemes de l’aigua que semblen
fonamentalment tècnics, en el fons, són polítics. El problema
bàsic és decidir quin model de societat es vol.
També s’ha de pensar, es reguen camps de golf per augmentar
l’oferta turística? o, no s’augmenta l’oferta turística i l’aigua
s’utilitza per a l’agricultura? Hi hauria un tercer plantejament.

- Supòs que a partir d’ara cal parlar d’altres tecnologies i
recursos energètics.

- Repetesc que el meu paper no és el d’un polític. Però ara per
ara continua essent molt car dessalar aigua, ja que es
consumeix molta energia, i aquí, a les Illes no som
autosuficients en el tema energètic. Dessalar?, possiblement
sigui necessari a Formentera, sols per poder viure com a
Palma, tenint, per exemple, rentadores. I això em sembla
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justificat. Però no ho crec per a un creixement inconscient o fet
pensant sols “fins que acabin els recursos”. Aquest és un debat
sobretot polític. No podem parlar d’aquests temes sense
plantejar quin model econòmic i social volem per a les Illes.

dir, de veritat, quina aigua correspon a les seves
delimitacions?

- No. L’aigua no té res a veure amb les delimitacions
administratives.
Hi ha unitats hidrogeològiques i aquesta hauria d’esser la unitat
de gestió, però cap ajuntament no es pot sentir propietari de
l’aigua. Per això he parlat abans de les comunitats d’usuaris,
com a unitat hidrogeològica o d’aqüífer. I com a unitat admi-
nistrativa a aquests efectes no té cap sentit. No es pot plantejar
si un ajuntament “pren” l’aigua d’un altre, sinó si l’aigua es
gestiona bé o malament en conjunt.

L’AIGUA UN BÉ NECESSARI

El debat és sobre quina societat volem i com la volem. A nivell
energètic, d’aigües o social, aquest és el tema de fons.

- Quan el director d’aquesta publicació va dir a un consell de
redacció que el segon número d’aquesta revista es dedicaria al
tema de les aigües, em vaig quedar, en principi, una mica
astorada, però pel que vostè diu veig que és molt important.
Ens podria resumir els motius pels quals el tema de l’aigua és
fonamental per a V Ordenació del Territori, la política i
r economia?

- O sigui, un senyor que té un pou...

- És una aigua que circula, que passa pel seu pou, però una
aigua aturada: i si ha un pou a una distància petita, pren o
agafa l’aigua de l’altre pou. Ho repetesc, ningú no es pot sentir
propietari de l’aigua d’aquestes illes. Per això hi ha d’haver un
equilibri entre els diferents usuaris dels aqüífers.- Sobretot, l’aigua és un bé necessari. Això ho defineix el

Consell d’Europa que va treure una publicació o comunicació a
la qual es deia que l’aigua és un bé imprescindible per a la vida
i que s’ha de lluitar per a mantenir-la. L’aigua és necessària
per a la qualitat de vida dels ciutadans i també per a

l’agricultura. No es pot viure sense aigua. Podem passar
bastants dies sense menjar, però pocs sense beure. Així que

l’aigua té una impòrtancia econòmica gran. És important per
viure i també per a qualsevol desenvolupament econòmic.
L’aigua condiciona sempre les possibilitats de desenrotllament.
Històricament, les grans civilitzacions s’han situat a un entorn
amb aigua. I això continua essent de la mateixa manera, encara
que la tecnologia ens permeti modificacions o canvis.
L’obtenció de l’aigua té grans implicacions econòmiques, però
no hem de perdre de vista que és, sobretot, necessària per a la
vida. I no sols dels homes, sinó dels ecosistemes en general.
Per això és important saber quins recursos tenim i, si no en
tenim, pensar com els podríem crear o procurar, amb quines
tecnologies i per quins motius. El tema del dessalatge s’hauria
de plantejar en aquests nivells. És a dir, estam malgastant
aigua subterrània? I crec, que segurament ho feim. Però no
crec que això hagi de tenir com a conseqüència haver d’obtenir
aigua per un mètode molt car com el dessalatge, amb totes les
seves implicacions tecnològiques i energètiques.
Per exemple, Formentera té una població, i aquesta població
necessita dutxar-se, beure i viure amb la mateixa qualitat de
vida i les mateixes comoditats que puguem exigir nosaltres a
Palma; en aquest cas, em sembla raonable plantejar un
dessalatge. Però no tant per a una sobre-oferta turística, no
convendria més plantejar la racionalització de l’oferta i del
consum?

- També cal parlar dels altres usuaris, de la gent que no té
pous ni campanyes de “conscienciació” sobre el consum

d’aigua? Fins a quin punt el consum domèstic és important per
a la distribució i la racionalització dels recursos?

- Aquí hi ha opinions per a tots els gustos. N'hi ha que diuen
que el consum domèstic és important i d’altres que opinen que
no ho és. I, és clar, no serveix de res que el ciutadà, al seu ús
domèstic estalvií aigua si l’ajuntament la malgasta. Però, el
consum domèstic, és una part important del consum general. I
crear una cultura de consum racional de l’aigua, em sembla
molt positiu. No crec que una campanya pugui esser dir un dia
o durant una setmana, per exemple “no es banyi, s’ha de
dutxar” o que s’ha d’anar alerta per deixar els grifons ben
tancats. Una campanya ha d'esser una cosa més seriosa i no
sols per al consum domèstic. També s’ha de dirigir als
mateixos gestors de l’aigua, als ajuntaments i als educadors,
per crear el que deia abans “una cultura de l’aigua”, que és
molt important. Això s’ha de fer d’una manera pensada,
repetida i continuada.
M’atreviria a dir que tampoc no hi seria de més fer xerrades
per a baties, regidors, consellers i, en general, autoritats
polítiques. I també per a empresaris i gestors. És que si no
arribam a un plantejament seriós del tema, al final ens pot
pasar com passa a Califòrnia on l’Administració ha de decidir
que s’ha de reduir el consum a la meitat.
I si no és per les bones, ho farà per les males: les sancions
seran molt importants, pels excedents de consum. I a la tercera
infracció sobre un consum massa elevat, està prevista una
reducció del noranta per cent del subministrament.

NINGÚ NO POT SER PROPIETARI DE L’AIGUA
CAMPANYA DE CONSCIENCIACIÓ

- Abans ja hem plantejat aquest tema i vostè ha dit que, al cap
i a lajt, tot és una qüestió política i d’ordenació del territori.
Formentera és una illa i els seus límits són molt clars, però, de
vegades, també es plantegen conflictes entre ajuntaments sobre
la propietat de l’aigua. Des del seu punt de vista, com a

geòleg, es poden marcar aquests límits? Els ajuntaments poden

- Això de Califòrnia és molt dur. Hi ha ara un altre tema, el
consum segons les necessitats. Com es pot dir a un ciutadà,
comerciant o industrial “vostè ara consumeix més del que li
correspon” ?
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- Hi ha un sistema i un ventall de consums, segons el qual una

empresa de tal tipus, d’aquestes característiques productives i
amb tants treballadors ha de consumir això. I el senyor que es

permet el luxe de malgastar l’aigua, ha de pagar. Però no és
sols això, quan s’està “violant sistemàticament” el bé comú
s’ha de respondre amb un altre tipus de penalització, com tallar
l’aigua definitivament.

L’AGRICULTURA S’HA DE RECONVERTIR

- Vostè ja ha dit ben clar que la utilització de l’aigua depèn del
model econòmic i social que es vulgui per a les Illes i això
condiciona el creixement urbanístic, però encara no hem
parlat d’agricultura. Creu que en aquestes illes cal fer
importants reserves d’aigua per al món agrícola?

- De veritat es pot arribar a definir o establir qui consumeix
més del que li correspon?

- L’agricultura necessita una reconversió important, molt
important i en aquests moments encara és el sector que més
aigua consumeix. S’han d’alliberar recursos sobretot per
millorar la qualitat dels abastiments. S’ha de reconvertir el
tipus de cultius. Avui en dia, per exemple no té molt de sentit
sembrar alfals per a donar menjar a les vaques, quan tots
sabem que al mercat europeu hi ha excedents de llet.
Probablement s’ha d’anar cap a un tipus de cultius amb un gran
valor afegit i poc consum d’aigua. I també s’han de reconvertir
els sistemes de regatge.
S’ha d’anar a sistemes de micro-aspersió o d’altres que
redueixin el consum d’aigua i millorin l’ús dels adobs. Però és
molt difícil que sols els agricultors facin la reconversió agríco-
la, ja que té un cost econòmic important. Ha d’esser una
reconversió finançada i estalonada per l’Administració. Al cap
i a la fi, és un problema d’interès general com tot,
l’aprofitament dels nostres recursos naturals.

- Depèn dels llocs. A un país com el nostre els plantejaments
no poden sercom a California, però aquí també cal pensar-ho i
creure que, de veritat l’aigua és un bé escàs i comú: per això
són necessàries les campanyes de conscienciació.

- Creu que es poden establir tarifes progressives i en certa
manera, redistributives?

- Bé, en primer lloc hauríem de saber qui és el que consumeix i
per això s’haurien de menester comptadors individuals. I ja hi
ha llocs als quals s’estableixen tarifes escalonades. Crec que
s’hauria d’establir un primer bloc molt barat per a l’ús
domèstic, un segon, multiplicat per deu i el tercer, multiplicat
per cent, de manera que la gent quan malgasta aigua, realment
ho noti a la seva buxaca. L’efecte dissuasori no ha d’esser per a

qui cobra el salari mínim, sinó per a uns altres que gasten molt
i poden aportar a l’Administració recursos per fer coses.
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Taula Rodona amb Miquel Pocoví (Director General de GESA),
Rafel Miquel (Ecologista, militant dels Verds)
i Lluís Morano (Director General d’Indústria)

per Antoni Llompart

Com si
visquéssim

en un món il·limitat
i invulnerable

La necessitat de construir una nova central productora d’energia elèctrica ha centrat la polèmica sobre els límits
del creixement a les Balears durant els últims anys. Per parlar-ne, hem assegut a la taula rodona alguns

protagonistes qualificats d’aquest debat: el director general de GESA, Miquel Pocoví, un membre del partit
ecologista Els Verds, Rafel Miquel, i el director general de la Conselleria d’Indústria, Lluís Morano. La cimera
del Río de Janeiro i les propostes de reducció dels gasos que provoquen l’efecte hivernacle i la pluja àcida feren
notar el pes de l’actualitat durant la discussió. De les conclusions en destacarem dues notes: el transport terrestre

i l'aeri se'n duen la part del lleó, de la vorágine energètica, i Tampliació de l’aeroport de Palma marcarà
decisivament el futur d’aquestes illes.

ONA - El tema d’aquesta taula rodona és “Vaigua i Venergia
com a factors limitants del creixement a les Balears”. Estan
d’acord, amb aquesta afirmació? Començarem pel
representant de Uadministració, Sr. Morano.

L’energia. Som illes, depenem de l’exterior perquè no tenim
matèries primeres productores d’energia. Les limitacions
poden provenir de l’ús que podem fer-ne, d’aquestes matèries
primeres, i això pot arribar a condicionar el creixement.

ONA - Sr. Pocoví.Lluís Morano - Crec que l’aigua, com tothom sap, és un
element escàs. Aquí no tenim més aigua potable disponible que
la de la pluja, i això queda sotmès a les fluctuacions del temps,
a les alternances de sequeres i temporades plujoses, per tant,
pot arribar a ser un factor limitant del creixement. Hi ha
alternatives; sempre podem fer potabilitzadores, però no
resolen tot el problema, que és molt important.

Miquel Pocoví - Coincidesc plenament amb el Sr. Morano. El
que convendría precisar és on volem situar aquest límit. Els
límits els hem de fixar en funció de la societat que vulguem, i
aquí ja hi hauria discussions.
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ENERGIES ALTERNATIVES: BALEARS NO ÉS
CALIFÒRNIA

situacions no són comparables.

Miquel - Però a Califòrnia també són pioners en T aprofitament
energètic, en treure el màxim rendiment a cada unitat d’energia
produïda. Aquí podríem importar les tècniques i les solucions
que allà han aplicat.

ONA - Per això donarem la paraula a En Rafel Miquel.

Rafel Miquel - Crec que el títol que heu donat a aquesta taula
rodona ja és un editorial, amb una presa de posició definida. Hi
ha gent que no admet l’existència de límits, o els minusvalora.
Fins i tot el Govern Balear està d’acord a dir -si llegim el
Llibre Blanc del Turisme, a la introducció- que hi ha tres límits
evidents al creixement econòmic de Mallorca: el territori,
l’aigua i l’energia. Si volem un desenvolupament equilibrat i
sostenible en el futur, fa estona que hem sobrepassat aquests
límits i crec que les actituds que ho ignoren són irresponsables.
Els límits físics a la producció i al creixement econòmic són un
element que no admet discussió. Tenim l’energia que hi ha i
l’aigua que hi ha; qualsevol procés per a aconseguir més
energia o extreure més aigua es converteix en
un treball d’Hèrcules, i provoca més problemes
dels que resol. L’aigua, per exemple: a Mallor-
ca recorrem de cada dia més a obres

faraòniques com la de Sa Costera, amb
dificultats i costs ambientals enormes. Les

potabilitzadores també tenen greus problemes
energètics.
L’energia. La dada més espectacular és
aquesta: importam el 100% de l’energia que
consumim. Això denota una fragilitat
econòmica extremada. Amb l’energia solar
només obtenim el 0,1% del total, mentre que a
Califòrnia el 15% del consum el satisfan amb

mitjans fotovoltaics.

Pocoví - Efectivament.

SI ÉS PETIT ÉS BELL

Miquel -1 pel que fa a l’energia solar, aquí no es tracta de
construir grans centrals productores, sinó d’aprofitar les
plaques fotovoltaiques als habitatges unifamiliars; és el cas de
Xipre, hi he estat no fa massa i és espectacular veure com totes
les cases tenen plaques solars per escalfar l’aigua.

ONA - Rafel Miquel citava l’exemple de
Califòrnia, des de les perspectives ecologistes
es presenta com el model del país desenvolupat
on s’està superant la producció d’energia per
la incineració de recursos fòssils: carbó i
petroli. Senyor Pocoví, pensa que aquest model
californià és aplicable a les Balears?

Pocoví - Aquí començam a discrepar, no pel
que fa als criteris, sinó pel que fa a les
possibilitats. Comparar Califòrnia amb Balears
no em sembla d’allò més adequat. Califòrnia té
la seva població concentrada en grans ciutats,
té grandiosos espais desèrtics, amb insolacions
molt superiors a la nostra i amb una intensitat
de vent, a la costa del Pacífic, que triplica o
quadruplica la de les Balears, això la
converteix en un parc per a l’experimentació de
l’energia eòlica i la solar. Poden ocupar part
dels seus deserts amb grans instal·lacions
fotovoltaiques, i aquí l’espai és un bé escàs. A
més, les nostres dades són més pessimistes:
l’energia solar a Califòrnia només aporta el
12% del total, i això perquè aquell estat és el
camp d’experimentació energètica dels Estats
Units. Això no vol dir que no haguem de
prendre nota del que fan allà, però les

Miquel Pocoví. Les decisions les ha de prendre la societat.
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Entre l'opulència i la sequera, els límits són necessaris
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TRANSPORTS: LA PART DEL LLEÓMorano - A la Península n’hi ha, de grans centrals
fotovoltaiques, però aquí hem de cercar les solucions petites,
individuals, tant a nivell domèstic com a la indústria. Miquel - El senyor Pocoví ha parlat amb nosaltres i sap que Els

Verds no plantejam una alternativa simplista. Per això voldria
fer unes precisions globals, per no fugir per les branques.
Som dependents al cent per cent. Tot ho importam: un 73% de
petroli i un 27% de carbó. Cada any consumim 14 barrils de
petroli per persona. El 77% d’aquest petroli és per al consum
directe: transport terrestre i aeri; cotxes, camions...

ONA - Veig un foc creuat d’administració i ecologistes,
senyor Pocoví.

Pocoví - No, no crec que sigui un foc creuat; es tracta de
constrastar opinions. A mi em fa pànic extrapolar dades d’un
país a l’altre, perquè podem cometre errors de pes, no de
detall. Morano - ...i avions. Que és el gros!

Morano - Hem de situar cada cosa al seu lloc i tenir en compte
les circumstàncies geogràfiques. Tenia raó abans Rafel Miquel
quan deia que el territori també és un factor limitant: no

disposam d’espai per implantar-hi qualsevol opció energètica. I
pel que fa a l’aigua, no podem emmagatzemar res més que les
aigües subterrànies. A part d’això, només tenim
dos embassaments i sempre pendents de si
plourà o no.

Miquel - Un 34% del que es consumeix. Situem la qüestió
energètica, el transport se'n duu la part del lleó i, per tant, els
límits al consum d’energia no només passen per GESA, sinó,
sobretot, per la qüestió del transport.
Quins són els límits? D’aquestes matèries primeres que

L’ILLA DE LES CALMES

ONA - Encara que els vents de les Balears no

tenguin la força de les ventades californianes,
aquí històricament s’havia aprofitat el règim
constant de les brises per moure els molins i
treure aigua. Aquests vents constants, no són
aprofitables per a la producció d’energia
elèctrica?

Pocoví - Tècnicament, són completament
aprofitables. El problema és de cost: avui en
dia comencen a ser rendibles unitats eòliques a

partir dels 30 kilowats de potència. Amb les
velocitats de vent que tenim aquí podríem
parlar d’unitats de 3 o 5 kw, que és la potència
que s’emprava per elevar l’aigua del subsòl; i
aquells molins avui ja no són rendibles a causa
dels costos de manteniment. Pel que fa a la
producció d’energia elèctrica, una potència de
5 kw no és ni remotament compatible,
econòmicament, amb una instal·lació comer-
cial. Els costs són assumibles a partir d’uns
vents amb una velocitat mitjana de set metres
per segon, i els vents d’aquí bufen a una
mitjana de tres metres per segon. Els molins
són vàlids només com a fonts de
subministrament subsidiari d’energia.

Morano - Aquí hauríem de parlar d’una
experiència pilot amb molins que la Conselleria
d’Indústria i GESA váren promoure a la Serra
d’Alfàbia.

Pocoví - A Alfàbia o no hi ha vent o bufa un

vent que arreveixina les pedres. Es un lloc que
només serveix per a Texperimentació. Rafel Miquel. Importam el 100% de l'energia que consumim
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LLIURE EMPRESA I LÍMITS ECOLÒGICSimportam el 100% són recursos renovables. A més, els terminis
de vida d’aquests béns són limitats: segons la British Petroleum
queden reserves per a 44 anys. De carbó en queda per a més de
cent anys.
Això significa que en un període de temps determinat, aquestes
fonts d’energia s’exhauriran, i prèviament s’hauran encarit,
encara que amb guerres com la del Golf algunes societats
podran prolongar temporalment el seu control sobre els
recursos.

Aquests límits, també són econòmics; si GESA s’ha plantejat
com a alternativa de futur construir una nova central tèrmica a

les Illes Balears està fent una proposta econòmicament
arriscada. Clar que, en aquest país, el mercat funciona per a
segons què, perquè les elèctriques gaudeixen del marc estable:
això significa que, facin el que facin, poden carregar-nos els
costs en els rebuts.
En canvi, als EUA, la competència entre les elèctriques
funciona; així, abans de construir una nova central tèrmica una

elèctrica nordamericana es plantejaria preguntes com, pujaran
els preus?, creixerà el consum? Jo no ho sé, si creixerà molt

més, no sé si vendrà més gent, no sabem com
evolucionarà la crisi turística.

Després, tenim els límits ecològics globals.
L’efecte hivernacle i la pluja àcida no són cap
invent dels ecologistes. També partim d'efectes
locals: taques de petroli, smog, cendres,
problemes de salut per als veïns de les centrals
tèrmiques. Efectes regionals: al Mediterrani hi
tiren una quantitat de petroli enorme, etc.
Tot això són el límits físics al creixement. Però

quina actitud presenten la nostra societat i les
seves institucions? El Govern Balear dedica la

major part del seu pressupost a la construcció
de carreteres i autopistes. I els de Madrid
també, en això el Ministeri i la Conselleria
d’Obres Públiques s’entenen perfectament.
Nova central tèrmica. Potabilitzadores d’aigua,
la darrera proposta d’EMAYA hauria consumit
tanta d’electricitat com un terç de l’illa de
Menorca. Ampliació de l’aeroport, que suposa
el 20% del consum energètic total...

EFICIÈNCIA CONTRA CONTAMINACIÓ

ONA - Lluís Morano.

Morano - És cert que hi ha unes limitacions
físiques a l’stock d’energies no renovables. Per
tant, hem d’intentar reduir el consum i cercar

altres fonts d’energia per poder mantenir el
nivell de vida de la gent.
Pel que fa al problema econòmic, seria
interessant que els grans consumidors arribassin
a produir la seva pròpia energia. Sobre els
límits ecològics, l’efecte hivernacle és un fet
indiscutible, lligat a la industrialització, però
s’intenten reduir les emissions del CO2. Ningú
no fa esforços intencionats per perjudicar el
medi ambient.

Miquel - Discrep. El ministre Borrell ha
demanat poder augmentar les emissions de CO^
en un 25% els pròxims 10 anys.Lluís Morano. No disposam d'espai per implantar-hi

qualsevol opció energètica
Pocoví - Les emissions de SO2 a Alcúdia l’any
1984 varen esser de 31,6 tones per Gigawatt/
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hora produït. L’any 1991 han estat 6,5 tones per Gw/h. Morano - Però, globalment, el trànsit no augmenta per la
política de carreteres. Els vehicles de les Balears tot just han
passat de fer vint milions de quilòmetres per any a fer-ne vint-
i-un. Les illes no donen per més.

Miquel - Saludam aquesta eficàcia tecnològica i...

Morano - ...el fet d’haver usat un carbó amb menys
components de sofre. Miquel - L’increment del parc automobilístic és significatiu.

Tenim 600 cotxes per cada 1.000 habitants.
Miquel - Sí, però aquesta reducció percentual de les emissions
sulfuroses camufla un augment global d’aquest tipus de
contaminació. Com que cada dia cremam més carbó, emetem
més SO

Morano - Això no és exacte, perquè tenim una població de fet
molt superior a la de dret, i això distorsiona les estadístiques.

r

QUÈ VOLEM?ONA - Però si la tecnologia i la qualitat del carbó poden
limitar les emissions de SO^, responsable de la pluja àcida, en
canvi les emissions de CO^, causants de l’efecte d’hiverner,
són inevitables.

Pocoví - Hauríem de començar per dir què volem, i aquesta
decisió l’ha de prendre la societat.
Estic en parcial desacord amb Rafel Miquel: pens que hem fet
coses per reduir la inevitable emissió de CO^. Fa 28 anys
cremàvem 550 grams equivalents de carbó per kw produït, i
ara no arribam als 300. Per tant, millorant l’eficiència de les
màquines hem reduït a la meitat les emissions de CO2 per
unitat d’energia produïda. La millora tecnològica ha pal·liat els
pitjors efectes de l’increment del consum: els cotxes de fa
quaranta anys, per exemple, consumin el doble que els actuals.
Però duim 50 anys de vici. Des de la II Guerra Mundial els
països desenvolupats vivim un increment constant del nivell de
vida. Això ha estat possible gràcies a una evolució tecnològica
acceleradíssima i a la disponibilitat d’energia a preus molt
inferiors als reals. Els preus no han condicionat mai el
creixement i l’impacte ambiental mai no ha pesat en els preus.
Actuam, per tant, com si visquéssim en un món il·limitat i
invulnerable.

10 BALEARS = 6 COTXES

Morano - Jo voldria respondre al que ha dit Rafel Miquel
sobre la política de carreteres. La inversió en carreteres pot fer
augmentar el nombre de cotxes que circulen, però això no és el
seu objectiu, ni la seva principal conseqüència. L’objectiu
d’aquestes inversions és millorar la seguretat. Tanmateix hi ha
transport, aleshores millorem-ne les condicions de seguretat. I
això és un impacte positiu.

Miquel - Però la millora de la seguretat també ha estat un

argument per justificar la reforma de la carretera de Deià a
Sóller, on no hi ha hagut cap accident mortal durant els darrers
deu anys.



ona 48

FUNDESCOOP anuncia els
cursos de la tardorFUNDESCOOP

Fundación

para el Desarrollo
del Cooperativismo

y la Economia Social
Entre els cursos d’enguany destaquen els de gerent de
petites i mitjanes empreses i els de gestió d’empreses

cooperatives
ma del curs inclou temes tan importants com compta-
bilitat, empresa, dret de societats, dret laboral, segu-
retat social, marketing, recursos humans i informàtica
de gestió.

Fundescoop, la Fundació per al Desenvolupament
del Cooperativisme i l’Economia Social, ha anunciat ja
les principals convocatòries per al curs que ve. Així,
quan arribi la pròxima tardor, cal destacar els cursos de
gestió de petites i mitjanes empreses, així com els
referents a la gestió de cooperatives. Són, tots ells,
programes destinats a donar una resposta a les neces-

CURS DE GESTIÓ D’EMPRESES
COOPERATIVES

El curs de gestió d’empreses cooperatives
consta de 200 hores i està directament pensat
per a aquelles persones que siguin o tenguin la
intenció de ser socis de cooperatives o de
societats anònimes laborals i que, d’aquesta
manera, vulguin enriquir els seus coneixements
per tal d’aconseguir una gestió més eficaç de la
seva empresa.

El programa inclou comptabilitat, informàtica
de gestió, dret laboral, cooperativisme, socie-
tats anònimes laborals i marketing.

CURS BÀSIC DE GESTIÓ D’EMPRESES
COOPERATIVES

Molt semblant a l’anterior, però programat
només per a 100 hores, va dirigit a socis de
cooperatives o societats anònimes laborals,
que podran així tenir una participació més acti-
va dins la seva empresa.

Els curs compta amb ensenyament de
Aula de Fundescoop destinada als cursos

sitats d’empreses mitjanes, amb coneixements
teòrics 0 acadèmics.

Els diferents cursos de Fundescoop, que rea-
litza amb la col·laboració de l’Institut Nacional de
l’Ocupació, tenen com a principal objectiu fer que
els alumnes se sentin directament protagonistes
de l’aprenentatge, de manera que l’eficàcia de
l’ensenyament és gairebé total.

Pel que fa al professorat, es format bàsicament
per tècnics universitaris que s’han especialitzat
en el món de l’empresa.

CURS DE GERENT DE PYME

Aquest curs consta de 500 hores. Està dirigit a
persones que hagin tengut càrrec de gestió dins
de la petita i mitjana empresa i que en l’actualitat
es trobin en situació de desocupació. El progra- Aspecte dels cursos de Fundescoop de l'any passat
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comptabilitat, cooperativisme, so-
cietat anònima laboral, dret laboral i
marketing.

InfoRural, per informar sobre
el desenvolupament ruralMATRÍCULA

InfoRural és unapublicació que recentment ha sortit al mercat amb
la intenció d’informar sobre el desenvolupament rural Dirigida per
Sebastián Lozano s’edita a Madrid, encara que la seva dfusió és per
a tot el territori estatal

Tant la direcció de la revista com el consell editorial és vinculat a

Fundescoop.
Temes com la informació regional, l’agroturisme, l’artesania i, fins

i tot la gastronomia tenen espai a les seves pàgines.
En definitiva, una lectura molt recomenada per a tots aquells que

pensen que encara hi ha molt afer en el món rural, també a les nostres
Illes.

Tots aquests cursos que organit-
za FUNDESCOOP són de matrícu-
la gratuïta. Hi poden participar fins a
quinze alumnes per cada curs. Els
interessats han d’adreçar-se a les
oficines de FUNDESCOOP de Pal-
ma.

FUNDESCOOP
una fundació

d'abast
internacional

FUNDESCOOP és present a
diversos fòrums internacionals
sobre les àrees de la seva estricta

competència, com són el coope-
rativisme i Feconomia social. Per

exemple com a Institució presi-
deix FAssociació Latinoameri-
cana de Centre d'Educació Coo-

perativa (ALCECOOP).
Es centre col·laborador de la

Direcció General de Cooperad-
ves per a la realització de cursos
del Pla de Formació i Inserció
Professional.

Col·laborador de la Direcció
General d'Ocupació i de la Di-
recció General de Política

d'Empresa, Comerç i Turisme
de La Comissió Europea, així
com membre de l'Associació Eu-

ropea d'Empreses d'interès Eco-
nòmic (UNION) i de l'Associació
Eranco-Espanyola de Coopera-
ció Social.

La seu central de FUNDES-
COOP és a Madrid, carrer de
San Bernardo, 20,5-. 28015-Ma-
drid. Tel. (91) 522 32 55 - Fax (91)
532 93 79.


